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V roce 2003 město realizovalo výstavbu bytových domů na ulici Švehlova (24 bytů). Při přezkou-
mání uzavřených budoucích kupních smluv ale současné vedení města zjistilo závažné právní 
chyby, které mají za následek absolutní neplatnost smluv. Napravit situaci lze pouze řádným 
uzavřením smluv nových. Nastavení a realizace smluvních vztahů byla plně v kompetenci teh-
dejších orgánů města, narovnat smluvní vztahy a vypořádat se s celou situací musí nyní ale sou-
časné vedení. To se samozřejmě chce se svými občany dohodnout, a proto navrhuje oboustranně 
přijatelné vypořádání vztahů.

Byty se v  roce 2003 spolufi nancovaly z  dotace ze 
Státního fondu rozvoje a bydlení (SFRB). Podmín-
kou udělení dotace bylo, že po dobu dvaceti let od 
kolaudačního rozhodnutí se nesmí převést vlast-
nictví bytů na jinou osobu. Byty tedy měly po dobu 
dvaceti let zůstat v majetku města. Tehdejší vedení 
města navrhlo občanům uzavření smluv o smlouvě 
budoucí a  složení zálohy ve výši kupní ceny bytu. 
Město nyní požádalo o  změnu dotační smlouvy, 
která umožnuje dřívější převod bytů do vlastnictví 
jiných osob a SFRB této žádosti vyhověl.

Nutno podotknout, že tehdejší stanovená cena 
neodpovídala ceně v místě a čase obvyklém, podle 
aktuálně zpracovaného znaleckého posudku byla 
výrazně nižší. Zaplacená záloha se navíc úročila 
částkou 4,65 % ročně, dle smlouvy měla tato část-
ka být použita na úhradu ročního nájemného. 

Co tato čísla znamenají v  praxi? U  největšího 
modelového bytu 2+1 zaplatili budoucí majitelé 
zálohu ve výši cca 800 000,- Kč a dohodnuté ná-
jemné na příštích 20 let mělo činit cca 3 100 Kč 
měsíčně. To nájemci ve skutečnosti ale neplatili, 
protože mělo plynout ze smluveného úroku. Zálo-
hy však byly okamžitě použity na výstavbu a úrok 
tak neměl odkud plynout. Město si ve smlouvách 
neošetřilo možné snížení úrokové sazby a  nevý-
hodnost nastavených podmínek pro město tak 
neustále vzrůstala.

Současné tržní nájemné v bytě 2+1 ve stejné loka-
litě se pohybuje okolo 7 000 Kč měsíčně, tržní cena 
dvoupokojového bytu ve Šlapanicích činí přibližně 
1,6 mil. Kč a nízká úroveň současné úrokové sazby 
je všeobecně známá.

Tehdejší podmínky však nastavovalo město ve 
spolupráci se SFRB, a proto především s ohledem 
na legitimní očekávání nájemců a dobré mravy 
navrhuje nyní město, aby nájemci doplatili dle ve-
likosti bytu od 130 000 do 220 000 Kč a byty moh-
ly být okamžitě převedeny do jejich vlastnictví. 
V případě modelového bytu tak nájemce získá byt 

2+1 za cca 1 mil. Kč, kdy je třeba současně vnímat 
i složité nakládání s nájemným a zápočtem úroků 
složených záloh. S ohledem na skutečné tržní ná-
jmy by ale ani zde neměli nájemci mít důvod k ne-
spokojenosti. 

Hlavní znepokojení by mohlo plynout z  toho, že 
město na základě zjištěných skutečností uvádí, že 
smlouvy jsou neplatné. Současně s však tím navr-
huje prakticky okamžité vyřešení situace – tedy 
řádný odprodej s  tím, že nežádá ceny obvyklé 
v roce 2015, ale ceny k roku 2003, kdy byly pů-
vodní smlouvy uzavírány. A naopak – zastupitel-
stvo svým současným postojem chce zajistit ná-
jemcům stabilitu. Navrhované částky k doplacení 
jsou stále ještě do určité míry otázkou dohody. 

Je smutné, že nejméně aktivně a  velmi negativ-
ně se k celé situaci staví zástupci KDU-ČSL, ale 
i TOP 09, kteří mají na vzniku celé situace a pře-
devším na jejím zanedbání a dlouhodobém neře-
šení lví podíl. 

Je třeba si uvědomit, že veškeré rozdíly v tržních 
cenách bytů i nájemného, stejně jako extrémně 
vysoké, fi xní úroky záloh na 20 let hradí město. 
Zálohy byly použity rovnou v roce 2003 na vý-
stavbu bytů a město nemá odkud čerpat žádné 
úroky. Tedy celá záležitost s byty byla nevýhod-
ně nastavena pro město a chybějící fi nance jdou 
ze společného rozpočtu všech občanů. 

Na tomto nastavení nenesou současní nájemci 
žádnou vinu, ale jak je vidět na srovnání cen bytů 
i  nájemného, nebudou v  nevýhodné pozici vůči 
městu, které se snaží dodržet své závazky vůči nim. 
Současné vedení města věří, že se s nájemci podaří 
uzavřít v dohledné době takové dohody a smlouvy, 
které celou situaci vyřeší. Město navrhlo řešení, 
které je kompromisem pro obě strany a o dal-
ších podmínkách ještě jedná. Záleží nyní na ná-
jemcích, jak rychle bude celá situace vyřešena.

Michaela Trněná, starostka

při nápravě chyb z minulosti
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Správu veřejného osvětlení ve městě Šlapanice a obci Bedřichovice řadu let prováděla 
společnost Eltodo-Citelum. Zajištění celé správy bylo významnou položkou rozpočtu 
města. Například v posledním roce dosáhla smluvní částka cca 2,8 mil. Kč včetně 
spotřeby elektrické energie, jejíž cenu jsme nemohli nijak ovlivnit. Finanční nároč-
nost byla jedním z důvodů, proč jsme uvažovali o změně.

Od 1. března začala správu veřejného osvětlení zajišťovat naše městská společnost 
Sateso. Tato změna nám umožní výrazně snížit náklady na provoz i údržbu celého 
systému a mít zcela pod kontrolou nejen provedené úkony, ale i množství a cenu spo-
třebovaného materiálu. Jedním z  prvních kroků, který jsme provedli, bylo získání 
nižší ceny za spotřebovanou elektrickou energii. Již před koncem smluvního vztahu 
s Eltodem jsme připravovali podklady pro podání žádosti o dotaci z programu Efekt 
2016 vyhlášeného Ministerstvem průmyslu a obchodu. V rámci tohoto projektu při-
pravujeme realizaci optimalizace a regulace systému veřejného osvětlení, která nám 
umožní snížit spotřebu elektrické energie o 35 %, a měla by také pozitivně ovlivnit 
poruchovost jednotlivých světel.

Předpokládáme, že již v letošním roce by úspora mohla dosáhnout cca 1 milion ko-
run. Ušetřené fi nanční prostředky chceme i dále investovat do údržby a obnovy veřej-
ného osvětlení. Zároveň apelujeme na trpělivost občanů s novým správcem veřejného 
osvětlení, dokud se plně neadaptuje na danou problematiku.

V případě výskytu poruch nebo i jiných podnětů týkajících se veřejného osvětlení mů-
žete využít těchto kontaktů:
telefon: 533 386 149 | e-mail: poruchy.vo@sateso.cz

Michal Klaška, místostarosta

městský úřad informuje

Dny otevřených dveří 
u vedení města

Od letošního března mají všichni 
občané možnost pravidelných setká-
vání s  vedením města. Každé první 
pondělí v měsíci v zasedací místnosti 
Městského úřadu Šlapanice je možné 
se osobně potkat s  paní starostkou 
a  panem místostarostou, položit jim 
dotaz, popřípadě zjistit bližší infor-
mace k  problému, který právě řešíte. 
„Komise pro informace ve svém ná-
vrhu na zlepšení komunikace města 
s občany mimo jiné navrhovala i vyu-
žívání osobních setkání představitelů 
města s  občany. Patří sem například 
pravidelná setkávání s občany dle růz-
ných lokalit nebo včasné informování 
o nových projektech. V současné době 
se uvádí do praxe další z návrhů, a to 
je možnost pravidelných schůzek sta-
rostky a místostarosty s občany,“ řekl 
Pavel Zmeškal, předseda Komise pro 
informace a média, která stojí za ob-
novením setkávání občanů s radnicí. 

Jakub Mikšovský

Veřejné osvětlení

Tradiční únorová zabijačka
V sobotu 6. února se Masarykovo náměstí na pár hodin promě-
nilo v  tržiště s  velmi různorodým výběrem. Návštěvníci, které 
přivítalo neobvykle příjemné a slunečné počasí, měli možnost si 
zakoupit sortiment zboží od místních prodejců, který obsahoval 
sladké i  slané pečivo, domácí medovinu, sušené ovoce, koření, 
ovčí sýry a mnohé jiné. Dominantou trhů však byla již tradiční 
zabijačka, která je nedílnou součástí prvních farmářských trhů 
v roce, a k prodeji tak byl ovar, kroupová polévka nebo škvarky či 
jelita. Pokud jste trhy navštívili, doufáme, že vám chutnalo a že 
se společně uvidíme i 16. dubna na dalších farmářských trzích, 
které tentokrát budou v městském parku na Riegrově ulici. 

Jakub Mikšovský

Koupím menší rodinný dům
se zahrádkou nebo větší byt,

nejlépe s balkonem,
ve Šlapanicích.
Opravy nevadí.

kontakt: tel .: 792 284 071

inzerce
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Křižovatka ve Slatině
Bolavým místem v dopravě občanů Šlapa-
nic do Brna za zaměstnáním či do škol je 
slatinská křižovatka „U kostela“. Při poža-
davcích na řešení této křižovatky je třeba 
si uvědomit, že se nachází na katastrálním 
území města Brna, proto město Šlapanice 
může působit prakticky pouze jako inici-
átor nového řešení. Dopravní situace se 
v letošním roce výrazně zlepšila, ke zlepše-
ní nepochybně přispělo zrušení poplatku 
na „našem“ úseku dálnice a přínosem ur-
čitě je i nový kruhový objezd v Bedřichovi-
cích. I přesto považujeme nové řešení této 
křižovatky za velmi vhodné. V  loňském 
roce se vedení města této situaci intenziv-
ně věnovalo; opírat jsme se mohli o podnět 
Policie ČR ke zlepšení dopravní situace 
na této křižovatce. V  podnětu upozornila 
policie nejen na vznikající zácpy, ale pře-
devším na nebezpečné dopravní situace, 
které s  sebou stávající dopravní řešení 
křižovatky přináší. Řešení by mohlo spo-
čívat ve světelném signalizačním zařízení 
(SSZ) a dalších úpravách této křižovatky. 
Město požádalo o vyjádření a získalo sou-
hlas téměř všech zúčastněných: kladně se 
k  podnětu Policie ČR vyjádřil Magistrát 
města Brna (MMB), náměstek primátora 
Brna pan Mrázek, SÚS JMK i  odbor do-
pravy JMK a také Dopravní podnik města 
Brna. Dle vyjádření odboru dopravy MMB 
je realizace SSZ zařazena do investičního 
záměru města Brna „Rozvoj dopravní te-
lematiky v  letech 2015 až 2020“. S  ohle-
dem na kladná vyjádření město požádalo 
o společný postup také Městskou část Sla-
tina. Zastupitelstvo MČ Slatina se bohužel 
vyjádřilo k realizaci SSZ na křižovatce ne-
souhlasně s odůvodněním, že nejvhodněj-
ším řešením dopravní situace je vybudová-
ní obchvatu Slatina. S  tímto tvrzením lze 
souhlasit jen částečně; ignorovat podnět 
Policie ČR týkající se především bezpeč-
nosti na této křižovatce dle našeho názoru 
nelze. Město Šlapanice proto bude i nadá-
le usilovat o vyřešení dopravy na této kři-
žovatce, především s ohledem na občany.

Průmyslová zóna Šlapanice
V loňském roce vystoupilo město ze sdru-
žení vlastníků Průmyslová zóna Šlapanice 
s ohledem na nefunkčnost tohoto uskupe-
ní, netransparentní chování představitelů 
tohoto sdružení vůči vlastníkům pozemků 
včetně města, stejně jako s  ohledem na 
fakt, že město nebylo prokazatelně prů-

běžně seznamováno se smlouvami mezi 
sdružením a investorem průmyslové zóny 
fi rmou CTP Invest. Vzhledem k  tomu, že 
uplynula doba, po kterou bylo město vázá-
no předkupními právy k fi rmě CTP Invest, 
požádalo město o  výmaz předkupních 
práv z  katastru nemovitostí ke svým po-
zemkům. Firmu CTP Invest jsme požádali 
o  sdělení účtu, na který může město vrá-
tit zálohy. Ani po několika měsících fi rma 
na tento požadavek města nezareagovala; 
město bude situaci řešit a o dalším vývoji 
budeme občany informovat.

STAV PŘIPRAVOVANÝCH PROJEKTŮ
Lokality Jiráskova a Kosmákova
Stavebním řízením v současné chvíli pro-
chází lokalita Jiráskova, nově řešená jako 
celek, stejně jako rekonstrukce místní 
komunikace na ulici Kosmákově. Znovu 
upozorňujeme občany, že by bylo vhodné, 
aby do letošního roku nesměřovali výraz-
né stavební aktivity na svých nemovitos-
tech, protože po určitou část roku se bude 
ulice rekonstruovat. Dokumentace pro 
územní řízení je vyhotovena a  shromaž-
ďují se vyjádření dotčených orgánů státní 
správy. Následovat bude vodoprávní řízení 
pro tuto část stavby. Realizace obou částí 
stavby bude dodavatelsky koordinována.

Digitalizace povodňových plánů
Pod názvem tohoto projektu se skrývá 
kromě převodu povodňového plánu, který 
musí mít každá obec, do digitální podoby, 
také rekonstrukce varovného hlásného 
systému – tedy rozhlasu. Městský roz-
hlas je v havarijním stavu, musí být často 
opravován, opravy ve zvýšené míře obča-
né zaregistrovali, respektive „nemohou je 
přeslechnout“. Zde proto prosíme o trpě-
livost; zaměstnanci úřadu byli upozorně-
ni na nevhodnost oprav v  nepřiměřenou 
ranní dobu. Při získání dotace získá město 
nový bezdrátový systém hlásičů.

Rekonstrukce elektroinstalace 
a osvětlení v ZŠ Šlapanice
Město připravuje nutné rekonstrukce 
elektroinstalace a  osvětlení základní ško-
ly. Současná rada města je příznivcem 
postupných oprav městského majetku, 
tzn. nenechat chátrat majetek města do 
stavu, který pak vyžaduje drastické až me-
galomanské investiční akce typu zateplení 
školy, výměny oken a sanace svahu, které 
neúměrně zatíží rozpočet města na delší 

dobu. Proto bylo rozhodnuto rozdělit re-
konstrukce ve škole do etap, které budou 
vždy probíhat o prázdninách tak, aby ne-
zatěžovaly žáky ani učitele a  dramaticky 
neztěžovaly vyučování. První etapa oprav 
proběhne o letošních prázdninách. 

Intravilánová a extravilánová zeleň
Zde se opět pod složitým názvem skrý-
vá příprava žádostí na dotace na zeleň ve 
městě, ale i  v  okolí města. Opět můžeme 
bohužel konstatovat dlouhodobě neutě-
šený stav zeleně ve městě, zřetelně chybí 
koncepční péče a  situace vyžaduje zvý-
šenou námahu i  fi nance města. Žádosti 
o dotace by měly být připraveny a podány 
na podzim letošního roku.

Revitalizace okolí Ponětovického 
rybníka
Při prvním podání žádosti o dotaci byl pro-
jekt neúspěšný. Po dohodě s obcemi Jiříko-
vice a Ponětovice se projekt přepracovává 
tak, aby lépe vyhověl dotačním podmín-
kám, a žádost o dotaci podáme znovu.

Školička Sokolík
V  běhu a  intenzivní přípravě se nachází 
Školička Sokolík, nová místa pro dalších 
12 dětí budou fungovat již od 1. 9. toho-
to roku. Navíc v lokalitě, kde město žádné 
zařízení tohoto typu nemá.

Veřejné osvětlení
O již realizovaném projektu přechodu ve-
řejného osvětlení do správy městské spo-
lečnosti Sateso se podrobněji dočtete v sa-
mostatném článku. Proč k  němu došlo? 
Protože předpokládaná roční úspora až 
milion korun za to rozhodně stojí.

Školní jídelna
Město Šlapanice požádalo v  lednu letoš-
ního roku Ministerstvo fi nancí o  dotaci 
na projekt „Rozšíření stravování ZŠ Šla-
panice“. Cílem tohoto projektu je navý-
šení kapacity výdeje stravy vzhledem ke 
zvyšujícímu se počtu žáků Základní školy 
Šlapanice a  mnohdy neúnosnému stavu 
při výdeji obědů. Východiskem je realizace 
doplňujícího výdeje obědů v 1. patře ZŠ – 
pavilonu C. Celkové náklady projektu byly 
vyčísleny na 3.420 tis. Kč, přičemž dotace 
by měla činit 1.843 tis. Kč. O  úspěšnosti 
žádosti bychom se měli dozvědět během 
měsíce dubna.

Michaela Trněná, starostka

projekty města 

K sledovaným akcím
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Jelikož současný městský mobiliář ve 
Šlapanicích chátrá, rozhodlo se měs-
to pro jeho obnovu. Když se zvažovaly 
možnosti, přišel se zajímavým nápadem 
pan Petr Buryška, který je civilním povo-
láním architekt. Příčila se mu myšlenka, 
že by lavičky a odpadkové koše ve Šlapa-
nicích byly tuctové a stejné jako v jiných 
městech; přál si, abychom byli v  tomhle 
směru originální. Využil tedy svých kon-
taktů a  oslovil Ateliér produktového de-
signu na VUT (Vysoké učení technické). 
„Projekt šlapanického městského mo-
biliáře je díl do mozaiky – snahy kulti-

vovat zdejší veřejný prostor. Důležité je, 
aby mobiliář zrcadlil a  posiloval lokální 
charakter sídla. Ekonomický aspekt 
a  udržitelnost zaopatřování jsou neo-
pomenutelným bonusem souvisejícím 
s optimalizací city managementu,“ sdělil 
Buryška. Po dohodě s tamními profesory 
studenti dostali zadání, na jehož základě 
vytvořili své návrhy. Ty zároveň sloužily 
jako jejich semestrální práce. 

V pátek 26. února proběhla ve vestibulu 
radnice vernisáž, která zahájila výstavu, 
na níž mohli občané hodnotit jednotli-
vé návrhy, a  to až do soboty 12. března. 

Připomínky se mohly také zasílat pro-
střednictvím emailu anebo formou ko-
mentáře na facebookovém profi lu města. 
Vernisáže se zúčastnilo jak vedení města 
zastoupené paní starostkou a panem mís-
tostarostou, tak studenti Ateliéru produk-
tového designu i s profesorem Zdařilem, 
který celý projekt vedl. Odborná komise, 
která zasedala v úterý 15. března, vybra-
la jako vítězného autora pana Šimona 
Kiriakovského. „S  vítězem nyní budeme 
dopracovávat návrhy do fi nální podoby“, 
řekla starostka Michaela Trněná.

Jakub Mikšovský

Originální řešení městského mobiliáře

Facebook 
města Šlapanice
Vážení občané, od srpna 2015
můžete získavat zprávy města
a zajímavosti i na oficiálním
facebookovém profilu
MĚSTO ŠLAPANICE. Připojte se :-)

Zapojte se do tvorby videí
Vážení občané, máte možnost se zapojit do tvorby videí šlapanického infokanálu. 
Vaše krátká videa nebo fotky z městských akcí, které nám poskytnete, sestříháme 
do krátkého videa a uvedeme na Infokanálu Šlapanice a webu města. Podklady 
zasílejte prostřednictvím online úschoven na adresu infokanal@slapanice.cz. 
Do předmětu zprávy nebo poznámek nezapomeňte napsat své jméno, abychom 
ho mohli uvést v titulcích. Technicky nevyhovující příspěvky nebudou zveřejněny. 
Nejvhodnější formáty jsou MPEG-2, mp4 a avi.

inzerce
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Uvádíme nejdůležitější informace z 35.–39. schůze Rady města Šlapanice; podrobnější informace najdete na webových strán-
kách města v  sekci samospráva města (Podklady a  zápisy, Zápisy z  RM), nebo v  písemné formě na sekretariátě starostky 
MěÚ Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 2. patro.

Rada města se na své 35. schůzi dne 
29. prosince 2015 zabývala rozpočtovým 
opatřením č. 24/2015, které se týkalo sní-
žení celkových příjmů a  celkových výdajů 
o 760.200 Kč.

Na 36. schůzi dne 13. ledna 2016 byla mimo 
jiné projednávána Změna č. 9 Územního 
plánu sídelního útvaru Šlapanice a  zabý-
vala se také výstupy z Veřejného fóra. Dále 
byla rada města seznámena s podanou ža-
lobou Římskokatolické farnosti Šlapanice 
proti městu na určení vlastnického práva 
k pozemku a s podáním žádosti na dotaci 
pro Dětskou skupinu Sokolík pro patnáct 
dětí předškolního věku.

Na 37. schůzi dne 27. ledna 2016 rada 
města schválila Akční plán rozvoje soci-
álních služeb na rok 2016 a  Akční plán 
prorodinných aktivit na rok 2016. Dále 
schválila odůvodnění účelnosti veřejné za-
kázky „Vzduchotechnika a klimatizace MÚ 

Šlapanice II. etapa – objekt Opuštěná 9/2, 
Brno“ a nájemní smlouvu s panem Radkem 
Vymazalem pro poskytování pohostinské 
činnosti v parku na ul. Riegrově. Rada vza-
la na vědomí uzavření Kolektivní smlouvy 
mezi odborovou organizací zaměstnanců 
Města Šlapanice a zaměstnavatelem a také 
návrh Komise pro informace a  média na 
úpravu pravidel na vydávání Šlapanického 
zpravodaje.

Na 38. schůzi dne 10. února 2016 schváli-
la hodnotící zprávu projektu Zdravé měs-
to a místní Agendy 21 za rok 2015 a Plán 
zlepšování na rok 2016. Schválila také 
uzavření veřejnoprávní smlouvy na výkon 
činnosti speciálního stavebního úřadu ve 
věcech místních komunikací v k. ú. Modři-
ce s městem Modřice. V otázce prodeje by-
tových jednotek Švehlova vzala na vědomí 
obsah odborné metodiky řešení právních 
vztahů a doporučila ZM schválit přípravu 
prodeje bytových jednotek. Schválila vítě-

ze výběrového řízení na dodavatele akce 
„Elektrická energie pro veřejné osvětlení 
města Šlapanice“ E.ON Energie a.s. Rada 
města v  působnosti valné hromady SA-
TESO, s.r.o., jehož je 100% vlastníkem, 
schválila odprodej nepotřebného majetku, 
a to nákladního vozidla Tatra 815, čelního 
nakladače Kramer a  rozmetadla sypkých 
hmot CONE 500.

Na 39. schůzi dne 24. února 2016 rada 
schválila Dodatek č. 2 ke Smlouvě o dílo pro 
tvorbu WWW prezentace, WEB hosting 
a podporu s fi rmou Origine. Celoroční plat-
ba je změněna na pololetní z  důvodu pří-
pravy nových webových stránek. Schválila 
nájemní smlouvu s TJ Sokol Bedřichovice 
na provozování nekomerční tělovýchovné 
činnosti v KD Bedřichovice a schválila také 
Smlouvu o přenechání veřejného osvětlení 
do nájmu, jeho provozování a  údržbě se 
společností SATESO, s.r.o. 

Josef Kopecký

Informace z rady města

Z 8. a 9. veřejného zasedání

Zastupitelstva města Šlapanice
Na 8. mimořádně svolaném veřejném za-
sedání Zastupitelstva města Šlapanice, 
konaném 27. ledna 2016, byly hlavními 
body programu: Žádost o  dotaci na vol-
nočasový areál Jiráskova, Spolufi nanco-
vání akce „Přestavba areálu sokolovny 
ve Šlapanicích“ a  Spolufi nancování akce 
„Rekonstrukce a dostavba orlovny ve Šla-
panicích“. Důvodem svolání zastupitelstva 
v  mimořádném termínu byla skutečnost, 
že Ministerstvo školství, mládeže a  tělo-
výchovy vyhlásilo 8. 12. 2015 prostřed-
nictvím odboru sportu program určený 
k „podpoře materiálně technické základny 
sportu“ a žádosti bylo nutné předložit mi-
nisterstvu do 31. 1. 2016. Zastupitelstvo 
města schválilo žádost TJ Sokol Šlapani-
ce na spolufi nancování akce „Přestavba 
areálu sokolovny ve Šlapanicích“ ve výši 
10 %, max. do výše 2 mil. Kč z  celkových 
způsobilých výdajů na realizaci projektu. 
Schválilo také podání žádosti na realizaci 
projektu „Volnočasový areál Jiráskova“, 

jehož předpokládaná cena je 4,6 mil. Kč 
bez DPH, a  dotace může být poskytnuta 
do výše 50 % způsobilých výdajů. U  po-
sledního bodu spolufi nancování akce 
„Rekonstrukce a dostavba orlovny ve Šla-
panicích“, kterou předložila jednota Orel 
Šlapanice, zastupitelstvo žádost odložilo 
do doby majetkoprávního vypořádání vzta-
hů k budově orlovny, vzhledem k tomu, že 
žadatel není vlastníkem budovy.

Na 9. veřejném zasedání Zastupitelstva 
města Šlapanice byl mimo jiné zvolen nový 
člen kontrolního výboru. Za doc. Svato-
pluka Nováka, který odstoupil ze zdravot-
ních důvodů, byl zvolen Bc. Jiří Štěpánek 
z ČSSD. Mgr. Vlaďka Dobiášová přednesla 
hodnotící zprávu o  projektu Zdravé měs-
to a místní Agenda 21 za rok 2015 a Plán 
zlepšování na rok 2016. Zastupitelstvo 
schválilo pořízení změny Územního plánu 
sídelního útvaru Šlapanice, která spočívá 
ve stanovení lhůty k  pořízení územní stu-

die lokality v k. ú. Bedřichovice (u Slatiny, 
ul. Kellnerova) do data 31. 12. 2020. Dále 
schválilo změnu stanov Dobrovolného 
svazku obcí Šlapanicko, schválenou valnou 
hromadou DSO Šlapanicko. Zástupcem 
delegovaným do společnosti Mohyla míru 
– Austerlitz, o. p. s., jejímž členem je měs-
to od roku 1999, byla navržena a schválena 
starostka města Mgr. Michaela Trněná. 

Hlavním a  nejdéle projednávaným bodem 
byl „Prodej bytových jednotek – ulice Šve-
hlova“, jejichž výstavbu město realizovalo 
v roce 2003. Zastupitelstvo vzalo na vědomí 
obsah odborné metodiky řešení právních 
vztahů souvisejících s  dříve uzavřenými 
smlouvami, uložilo radě města postupovat 
podle této metodiky a  schválilo přípravu 
prodeje bytových jednotek. Tomuto tématu 
je pak věnován samostatný článek na str. 1.

Podrobný zápis z obou jednání a také video-
záznamy naleznete na www.slapanice.cz

 Josef Kopecký
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Kamerový systém 
 Šlapanice   2. část – dokončení

V dřívějších vydáních ŠZ byl publikován článek o kamerovém 
systému – chyběly mi tam některé informace, a  proto bych 
je rád doplnil pro občany (za  přispění informací od  velitele 
policie a oddělení OISM). 

Jak je zajištěna bezpečnost dat?
Hlavní odpovědnost za práci s  daty nese velitel městské policie 
(MP). Data se ukládají jeden týden a veškeré aktivity kolem ka-
merového systému upravuje provozní řád. Monitory jsou umístě-
ny v zamčené místnosti, kam mají přístup pouze příslušníci MP 
a určení uživatelé z řad policie ČR. Pokud MP pořádá preventivní 
akce, např. akci pro děti, lze zahlédnout pouze online záznam 
na monitoru – žádná osoba, včetně vedení města nemá přístup 
k  uloženým záznamům. Při každé návštěvě cizí osoby je o  této 
návštěvě učiněn písemný záznam.

Občan, který byl terčem přestupku nebo 
trestného činu, může shlédnout záznamy, 
ale pouze v případě, že má od policie potvr-
zení, že je účastníkem „procesního řízení“. 
Využívá se i tzv. „kostičkování“ u dvou ka-
mer (první sleduje bankomat a  druhá má 
proti sobě okno soukromého domu).

Kontrol, zda příslušníci MP nezneužívají kamerového systému, 
provádí velitel MP namátkou.

Při zahájení provozu byl sdělen tento cíl kamerového systému – 
„Zvýšenou mírou přispěje ke snížení pouličního vandalismu, 
dále pak ke zvýšení bezpečnosti, zajištění veřejného klidu 
a pořádku a monitorování dopravy“.

Čisté Šlapanice

aneb lidovecká mozaika
Kde je srdce, tam to žije,KDU-ČSL

Ať je léto, nebo zima, pořádáme akce, které jsou srdcové. V led-
nu či únoru se podílíme na přípravách farních plesů. Za pomoci 
Orla Šlapanice pořádáme pravidelný LIDOVÝ PLES. Hostem 
programu byl třeba imitátor, Malé divadlo kjógenu, taneč-
ní skupina Ještěrky, jako stand-up vystoupil herec a  starosta 
Velatic Jan Grolich, přítomní mohli změřit síly jak v soutěžích 
pro páry, tak i jednotlivce. Květen je měsícem, kdy už tradičně 
pomáháme se sbírkou Český den proti rakovině, tzv. KVĚTI-
NOVÝ DEN. V roce 2015 jsme jako KDU-ČSL Brno–venkov 
vybrali i  od vás částku 40.579 Kč. Ten letošní Květinový den 
se koná ve středu 11. května. V červnu pomáháme s přípravou 
farního dne. V září pořádáváme MEDOVÝ DEN s návštěvností 
nad 1 200 lidí. Hosté jako Pavel Helan či Zdeněk Junák zpest-
řují příjemné setkání u  voňavých medovinek a  dětských sou-
těží. V říjnu 2015 se náš předseda a poslanec Jaroslav Klaška 
aktivně postavil proti stavbě kasina na katastru Podolí u Brna: 
„Hráčství přináší závislosti, rozvrat rodiny, zvýšenou kriminalitu 
a  přestupky proti veřejnému pořádku. To všechno jsou náklady, 
které společnost budou stát později mnohem víc. Hráčství je pa-
tologické.“ Říjen přinesl POZNÁVACÍ ZÁJEZD „Poutní místa 
spojená s působením sv. Cyrila a Metoděje“. Díky zájezdům na-
vštěvujeme památky českých a moravských měst. V říjnu pro-
běhla i SBÍRKA OŠACENÍ PRO DĚTI NA UKRAJINĚ. Shro-
máždili jsme třicet pytlů zachovalého šatstva. K  naší aktivitě 
se přidaly místní organizace KDU-ČSL ve Velaticích, Telnici, 
Moutnicích, Těšanech, Sokolnicích a Žatčanech. V říjnu jsme 
také propagovali na naší nástěnce u orlovny akci KOLÁČ PRO 

HOSPIC v Rajhradě. V tomto měsíci jsme pořádali s KDU-ČSL 
Telnice BESEDU „UPRCHLÍCI V  EVROPĚ“. Naši občané se 
také zúčastnili SETKÁNÍ S  MINISTREM KULTURY Dani-
elem Hermanem v naší orlovně.

A jsme zase na začátku roku. Letošní únor přinesl opět lidový 
ples a na začátku března jste si na našem Facebooku KDU-ČSL 
Šlapanice mohli přečíst, že LICHVU V ČR NECHCEME. Tolik 
365 dní, které jsme snažili naplnit smysluplnými aktivitami. Už 
nyní se těšíme na letošní Květinový den, Medový den, zájezd 
a možná… přijde i „kouzelník“.

S vděčností za vše dobré, co se povedlo
Ivana Horáková, koordinátorka kulturních akcí MO KDU-ČSL
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Jaký je tedy efekt kamerového 
systému?
Záznamy z kamerového systému lze vyu-
žít při ohrožení státního, městského i sou-
kromého majetku (vždy jde o záběry z míst 
veřejně přístupných). Ročně šlapanický 
kamerový systém pomáhá při objasnění 
cca 3–5 trestných případů a  cca 40 pře-
stupků (z toho 80 % činí doprava). Každý 
rok zasílá velitel MP hlášení o stavu pře-
stupků v uplynulém roce Policii ČR a sta-
rostovi města. Tato data jsou po jednotli-
vých letech k dispozici, ale přehled „jaký 
je vývoj vandalismu a bezpečnosti“ nikdo 
dosud nesledoval. Pokud někdy nastaly 
případy, kdy v dosahu kamery byl spáchán 
přestupek, ale ten není v záznamu kame-
ry, je to většinou z toho důvodu, že kamera 
byla v tuto dobu namířena jinam.

Závěr?
Je zřejmé, že kamerový systém pomohl 
při vyřešení řady konkrétních přestupků 
a slouží i jako prevence – na druhé straně 
bohužel nemám stále odpověď na otázku, 
zda se díky tomuto systému snížil vanda-
lismus a zvýšila bezpečnost ve městě. Což 
měl být hlavní cíl zavedení kamerového 
systému ve Šlapanicích.

Pavel Zmeškal

Kolaudace kanalizačních přípojek
Připomínáme občanům, kteří mají dokončené kanalizační přípojky do splaš-
kové kanalizace, že je nutné, aby podali stavebnímu úřadu žádost o  vydání 
kolaudačního rozhodnutí. Formulář žádosti je k  dispozici v  kanceláři Svazku 
Šlapanicko a na podatelně MěÚ Šlapanice. K žádosti je nutné přiložit potvrzení 
o  správnosti napojení, které po kontrole správnosti napojení vydává buď Ing. 
Hlaváč Petr (SVK Šlapanicko) tel. 731 179 238, mail: hlavac.p@seznam.cz nebo 
VAS, a.s. tel. 544226084, 544250100, mail: horava@vasbv.cz.

Formulář na kolaudaci kanalizačních přípojek se nachází na adrese:
http://www.slapanice.cz/stavebni-urad/, jako poslední na stránce a  má název 
„Návrh na vydání kolaudačního rozhodnutí stavby povolené před 01. 01. 2007.

Děkujeme všem příbuzným, přátelům i známým,
kteří se společně s námi přišli naposledy rozloučit

s našim drahým 
DAVIDEM GALLOU
17. 10. 1972–11. 2. 2016

 Děkujeme za projevy soustrasti.
Rodina

inzerce
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Každý druhý trestný čin byl objasněn
Tuhle větu by si mohli s trochou nadsázky říct policisté mající na starosti katastrální území Šlapanice a Bedřichovice. V období 
od 1. ledna do 31. prosince 2015 bylo ve Šlapanicích a Bedřichovicích spácháno 72 trestných činů, z nichž u 33 se podařilo 
zjistit pachatele, a to představuje 45,83 % objasněnosti. Oproti roku 2014 to znamená nárůst objasněnosti případů o 12 %. 
Trestná činnost byla především majetkového charakteru, a to jak běžné krádeže, vloupání, poškození cizí věcí, tak i podvody. 

„V této souvislosti je třeba zmínit a upo-
zornit občany Šlapanic a Bedřichovic, aby 
se v rámci prevence kriminality snažili svá 
vozidla, pokud mají tu možnost, parkovat 
v  garážích nebo v  jiných zabezpečených 
částech svých domů, a  pokud tuto mož-
nost nemají, aby ve svých vozidlech zby-
tečně nenechávali volně odložené tašky 
s osobními věcmi, doklady, penězi a jiný-
mi cennostmi. Je to jedna z mnoha mož-
nosti, jak se pokusit předcházet páchání 
trestné činnosti v  rámci prevence krimi-
nality,“ sdělil npor. Bc. Antonín Krýsa, 
vedoucí OOP Šlapanice, Policie ČR.
Ve stejném období zde bylo spácháno 
274 přestupků a u 221 z nich byl zjištěn 
pachatel; objasněnost tak činila 80,66 %. 
Jednalo se především o  přestupky proti 
občanskému soužití, proti veřejnému 
pořádku, proti majetku, ale i o přestup-
ky proti bezpečnosti a plynulosti provo-
zu na pozemních komunikacích. Nutno 
také dodat, že oproti minulému roku 
bylo spácháno o  190 přestupků více. 
Bylo také zjištěno a  v  blokovém řízení 
vyřešeno celkem 624 dopravních pře-
stupků. Řidičů, kteří byli při řízení auta 
pod vlivem alkoholu nebo jiné návykové 
látky, bylo 92. 
Dopravních nehod se stalo celkem 197, 
o  život při nich přišly 3 osoby, 10 osob 
bylo těžce zraněno a  80 lehce. Celková 
škoda při dopravních nehodách čini-
la 14.243.700 Kč. Nejčastější příčinou 

dopravních nehod byla, jak už to tak 
bývá, nepřiměřená rychlost jízdy, ne-
dání přednosti v  jízdě, nesprávné a  ris-
kantní předjíždění, ale také požití alko-
holických nápojů a  návykových látek. 
„Považuji za nutné upozornit na stále 
přetrvávající bezohlednost všech účast-
níků silničního provozu mezi sebou na-
vzájem, jak ze strany řidičů, motorkářů, 
tak i chodců,“ řekl Krýsa. 
V roce 2015 bylo také omezeno 57 osob 
na osobní svobodě, protože se dopus-
tili protiprávního jednání. „Vzhledem 
k  tomu, že i  nadále dochází k  páchání 

trestné činnosti ve Šlapanicích a  Bedři-
chovicích, chtěl bych touto cestou apelo-
vat na všechny občany k větší spolupráci 
s Policií ČR a Městskou policií Šlapanice, 
spočívající zejména ve sdělování upotře-
bitelných poznatků a informací o výsky-
tu podezřelých osob, podezřelých mo-
torových vozidel a  podobně. Také bych 
touto cestou chtěl poděkovat Městskému 
úřadu Šlapanice a  místnímu oddělení 
městské policie za jejich spolupráci, kte-
rá je na velmi dobré úrovni,“ řekl vedoucí 
oddělení Krýsa. 

Jakub Mikšovský

Kriminalita 2011 2012 2013 2014 2015

Celkový počet 
trestných činů 92 87 120 62 72

Objasněno 36 30 51 21 33

Celkový počet 
přestupků 296 248 129 84 274

objasněnost 261 212 75 69 221

Celkový počet 
dopravních 
přestupků

570 271 330 607 624

Dopravní přestupky 
pod vlivem alkoholu 65 66 57 64 92

inzerce
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JAK TO VIDÍM
K tomuhle textu mne trochu postrčil člá-
nek pana Vladimíra Šamšuly (ŠZ 1/2016) 
o  kolabující dopravě. Nechci se opako-
vat, sám jsem takové téma ve Zpravodaji 
vícekrát rozebíral. Proto jen stručně: 
Proč jezdí tolik aut? Zdánlivě banální 
otázka (spíše povzdech), ale bezděč-
ně se tak ptají i  jiní, i když jejich pohled 
se liší od mého. Podobně se kdysi ptala 
mojí matky příbuzná z  česko-polského 
pohraničí při návštěvě zde: „Ty, co tady 
stojí tolik aut? A proč pořád jede jedno za 
druhým?“ Domnívala se, že jde o nějaké 
závody. Dostalo se jí přiměřeně šokují-
cího vysvětlení, s  kterým se musela vy-
rovnat po zbytek života. Sledujme jen ten 
nekončící proud vozidel na Brněnské ul. 
(Čechově, Nádražní…) v  pracovní dny. 
Pominu-li ty, kdo šoférují v  rámci pra-
covní doby, co tak extrémně naléhavého 
nutí ty ostatní sednout za volant? Jistě, 
mnozí si vyřizují skutečně nutné úkoly 
mimo bydliště, jenže vyznívá nevěrohod-

ně, že totéž činí denně sta a sta jedinců 
od pondělí do soboty – celý rok. Před tři-
ceti až padesáti lety, kdy byly silnice na-
šeho regionu poloprázdné, by ta dnešní 
kvanta pendlujících všemi směry od rána 
do noci za tzv. „neodkladnými“ záleži-
tostmi neodvozilo ani 30 autobusů (tro-
lejbusů) za den. Lidé tehdy více zůstávali 
doma, žilo se poklidnějším tempem, ne-
podléhali tak často nutkání pořád kamsi 
jezdit jako dnes – a taky neměli auto.

Lapidárně to vystihl nejeden řidič: 
„Mám auto – tak jezdím.“ (Lhostejno, 
zda je to zrovna nezbytné, či spíše zby-
tečné.) A  tady je pochopitelně zakopa-
ný pes, poněvadž tentýž člověk by vám 
v 70.–80. letech 20. stol. řekl: „Nemám 
auto – proto nejezdím.“ Četl jsem v tis-
ku, že město, kraj, stát může vyhnat 
automobilisty z  jejich vozů pouze jas-
ně srozumitelnou výchovnou kampaní 
(i  omezujícími opatřeními) s  důrazem 
na sebekázeň a  ohleduplnost. To bude 

vyžadovat hodně trpělivosti – jde o běh 
na dlouhou trať. Vzduch zaneřáděný stá-
le častěji nadlimitním množstvím zplo-
din budou naše plíce absorbovat ještě 
řadu let. Já dodávám, že někteří vystou-
pí z auta, pokud zjistí, že se s ním nikam 
zavčas (!) nedostanou. Ta doba asi na-
stává. Před časem o tom v rádiu hovořil 
jeden kapitulující řidič z  Plzně. Rovněž 
se domnívám, že většina vyznavačů 
„svobodného pohybu“ si už uvědomuje, 
že žádný zázrak zácpy neodstraní a pří-
padná opatření ke zlepšení průjezdnosti 
jen přesunou problém jinam. Vnímání 
této svobody se někde stává iluzí. Na 
rozdíl od alternativní volby (trolejbus, 
tramvaj, vlak, kolo, pěšky…) přibývá lo-
kalit, kdy sednout do auta znamená svo-
bodu pohybu paradoxně ztrácet.

A  co alkohol za volantem, agresivita, 
zmrzačení, úmrtí? To už by byla jiná, ne-
veselá kapitola. 

 Petr Bílek

Uživatelé této nejednoznačné slovní složeniny jsou i mezi na-
šimi zastupiteli. Měli bychom se jich ptát, kdo koho terorizuje 
a jak si při tom počíná.

Následující údaje pocházejí z  publikací Českého hydromete-
orologického ústavu (ČHMÚ), zejména z  odborného recen-
zovaného časopisu Meteorologické zprávy 2015-1 [1], 2015-4 
[2], brožury „Klimatologická stanice Klatovy. 100 let měření 
a pozorování“ [3], zprávy „Vyhodnocení sucha na území České 
republiky v roce 2015 (prosinec 2015)“ [4].

V  [3] najdeme graf „průběh ročních průměrů teplot a  vznik 
trendu“ za 100 let měření v  Klatovech (viz obrázek, doplnil 
jsem svůj popis, přerušované čáry a  odhad průměrné teploty 
za období 1961 až 1990). Z grafu vidíme, že v Klatovech bylo 
v roce 2012 o víc než 1 °C tepleji, než byl (podle mého odhadu) 
dlouhodobý průměr let 1961 až 1990.

V [1] se dočteme: „Rok 2014 byl (v ČR) s průměrnou teplotou 
9,4 °C teplotně mimořádně nadnormální (téměř 2 °C nad dlou-
hodobým průměrem 1961–1990). V ČR se rok 2014 stal nejtep-
lejším od roku 1961, odkdy jsou průměry pro ČR k dispozici… 
na celém území ČR byla odchylka kladná, větší na Moravě 
a menší v Čechách.“

Ve [2] se podle zprávy Světové meteorologické organizace 
(SMO) píše: „Trend (celosvětového) oteplování pozorovaný 
v  posledních několika desetiletích pokračoval i  v  roce 2014, 
který SMO vyhodnotila jako nejteplejší rok v  éře moderních 
přístrojových měření… 14 z 15 nejteplejších roků bylo zazna-
menáno ve 21. století. To stále silněji svědčí pro teorii globál-
ního oteplování způsobeného lidmi… Průměrná globální povr-
chová teplota… v roce 2014 byla o 0,57 °C nad průměrem 1961 
až 1990, který má hodnotu 14 °C.“

Při světovém oteplení o 0,57 °C se v ČR v extrémním roce 2014 
oteplilo téměř o 2 °C proti průměru z let 1961 až 1990 (na Mo-
ravě je oteplení větší) a trend podle obrázku z Klatov (silná plná 
čára) je jednoznačný.

Z [4] například plyne, že v roce 2015 poprvé za svou existenci 
nedokázala soustava přehrad na Vltavě a jejích přítocích udržet 
dostatečně velký průtok Labe; ten byl v Děčíně nejnižší od roku 
1964. Nízké byly i hladiny podzemních vod.

Ještě něčím byl rok 2015 neobvyklý. Sucho postihlo i  Čechy. 
Možná proto se o něm víc mluví.

Vladimír Šamšula

Jak ve Šlapanicích
neustoupíme ekoteroristům
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Po roční pauze se ve Šlapanicích opět ko-
nal městský ples, tentokrát však v trochu 
jiném formátu.

V loňském roce jsme ples nemohli zorga-
nizovat z  časových důvodů. Komunální 
volby v říjnu 2014, vznik koalice a násled-
ně pak výborů a  komisí nedal naší nové 
komisi dostatek času najít termín a  také 
vhodné účinkující, kterým by tento termín 
vyhovoval. O  to více jsme se zaměřili na 
přípravu letošního plesu.

Naslouchali jsme názoru občanů, který 
jednoznačně potvrdil i  ten náš, že měst-
ský ples by neměl v  žádném případě být 
přehlídkou rób představitelů města, kraje 
a  jejich VIP hostů a  také, že program by 
měl hlavně zaujmout a pobavit, aniž by vý-
sledná cena honorářů za vystupující uměl-
ce dosahovala šestimístné cifry. Zjedno-
dušeně řečeno, jsme v  komisi vsadili na 
koncept zábavného plesu pro všechny ob-
čany bez rozdílu věku či postavení ve spo-
lečnosti, a tak jsme do programu zakom-
ponovali zajímavé netradiční předtančení 
i  ukázku společenských tanců, klasické 
plesové skladby v  podání špičkového or-

chestru, současnou moderní hudbu i oje-
dinělou zábavnou show.

Důkazem toho, že jsme tuto sázku nepro-
hráli, byl od samotného začátku až do konce 
stále plný taneční parket a výbuchy smíchu, 
potlesku a ovací, které sálem často zaznívaly.

Děkuji vedení města za důvěru, členům 
naší komise za perfektní práci při přípra-

vě a  samotné realizaci plesu, všem účin-
kujícím za opravdu profesionální výkony 
a hlavně občanům – návštěvníkům plesu 
za to, že odhodili takovou tu „sešněrova-
nost“ a přišli se skutečně bavit. Díky moc.

Michal Brunclík,
předseda Komise pro kulturu,

tradice a cestovní ruch

Sázka na nový formát plesu se vyplatila

Na ulici Nad Zámkem se plánuje stavba 
bytového domu (dále BD). Výstavba na 
této ulici byla dokončena před asi 35 lety; 
jedná se o  lokalitu rodinných domků 
(dále RD), které jsou velikostně a  vizu-
álně téměř shodné. Bohužel se stalo, že 
koncový RD byl prodán bez pásu zahra-
dy, a ten byl později prodán samostatně. 
Pozemek leží v ochranném pásmu zvláš-
tě chráněného území Andělka a Čertovka 
a sousedí se zahradami města. BD má být 
o  patro vyšší, širší a  vizuálně zcela jiný 
než ostatní RD.

Nechtěl jsem se už k tomu vyjadřovat, nic-
méně po přečtení stanoviska městského 
architekta (dále MA), které si město ne-
chalo vypracovat pro své rozhodnutí, jsem 
změnil názor. 

Zpráva uvádí, že BD na této ulici rodin-
ných domů lze stavět. Naznačuje sice ne-
jasnost v územním plánu, která by toto vy-

kládala právě naopak, ale označuje ji jako 
zavádějící.

Dále se píše, že řada RD je „zakončena 
na hranici pozemku ‚slepým‘ bezokenním 
štítem posledního RD. Je tedy zřejmé, že 
se dostavba štítu a  ukončení domořadí 
koncovou sekcí nejenom předpokládalo, 
ale je určitě správné a  žádoucí“ – podél 
štítu léta býval funkční septik, takže se 
nejspíš nepředpokládalo, nýbrž jen MA 
předpokládá. Vrtá mi hlavou, jak MA ví, 
že je to určitě správné a žádoucí? Je oprav-
du žádoucí při procházce hájkem z relativ-
ní blízkosti vídat BD?

K výšce BD je uvedeno, že limit do 4. NP je 
dodržen – k tomuto jen poznámka, že územ-
ní plán má i stranu 6, kde se mj. píše i o re-
spektování výškové hladiny ostatní zástavby.

Po přečtení věty „MA není cenzor a  jeho 
role nesmí zacházet za hranici tvůrčí svo-

body autorizovaného architekta a  nesmí 
ovlivňovat jeho návrhy ‚k obrazu svému‘“ 
znovu přemýšlím o  tom, co je smyslem 
funkce MA.

Na konci zprávy se dozvídám, že MA může 
„s čistým svědomím konstatovat, že před-
ložený stavební záměr je v souladu s plat-
ným územním plánem a že po dokončení 
viladomu získá stávající domořadí (dnes 
ukončené štítovou zdí) důstojný závěr“. 
První část závěru mě nepřekvapuje, z dru-
hé části však zjišťuji, že pokud koncové 
domy nemají okno ve štítu, tak nedůstojně 
ukončily řadu. Nedá mi to a při pohybu po 
městě zaměřuji pozornost tímto směrem.
Závěrem bych chtěl říct, že vím, že na da-
nou věc existují různé názory, nicméně se 
domnívám, že z rukou MA by mělo vychá-
zet něco jiného než propagační materiál 
pro investora stavby.

Josef Orel

Komentář ke stanovisku
městského architekta
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Seznam sportovišť 
ve Šlapanicích
Městská
Park (dvě dětská hřiště)
Špice Hybešova/Wurmova
V novém sídlišti
Špice Nerudova/Sušilova
Ve starém sídlišti
Švehlova
V Brněnských Polích

Parčíky
Ponětovská
Svatojánské nám.
Čechova 2×
Říčka
U rudoarmějce

Budoucí
Jiráskova
ZŠ (atletický areál)
Brněnská Pole
Bedřichovice

Komerční
Sokolovna (dětské hřiště) – zdarma
http://www.sokec.cz/

Sokol – volejbalová hřiště,
Sokolovna, hala
http://www.sokec.cz/

Orel – tělocvična
http://orelslapanice.cz/

Fara – hřiště

ZŠ (tělocvična, bazén)
http://www.zsslapanice.cz/

Tenis
http://www.tenis-slapanice.cz/in-
dex.php

Sport Schenk
http://www.sneksport.cz/

Fotbalové hřiště 3×
http://www.skslapanice.cz/

Hala Rocki
http://www.roci.cz/sport/

Tenis Raketa
http://www.tenis-raketa.eu/

Ve Šlapanicích se nachází celá řada sportovišť, sportovních hal a prostranství pro 
trávení volného času. A to jak pro děti, tak pro dospělé. Tato prostranství se dají roz-
dělit na dvě kategorie:

– zpoplatněná prostranství,

– a tzv. volně přístupné prostory.

Zpoplatněná prostranství jsou většinou 
sportoviště, která patří nějakému sub-
jektu/spolku. Využívají je členové těchto 
spolků a samozřejmě po dohodě s nimi si 
lze jednotlivé části pronajmout. V  závěru 
článku bude uveden jejich seznam. Jedná 
se o sportoviště jak venkovní, tak vnitřní.

Většina těchto subjektů/spolků nabízí mož-
nost hrát některý ze sportů na závodní úrov-
ni. To se popravdě týká hlavně mladších 
ročníků. Ve Šlapanicích se tak např. mů-
žeme pochlubit kopanou hranou v různých 
věkových kategoriích. TJ Sokol Šlapanice 
má dlouholetou tradici ve sportovní gym-
nastice s širokou základnou členů a soutěží, 
dále basketbalu, který je zastoupen v  ně-
kolika soutěžích různých úrovní, a totéž se 
týká volejbalu. Sokolu patří také dva sály ve 
Šlapanicích – sokolovna (soutěže sportov-
ní gymnastiky) a  hala na ulici Smetanově 
(soutěže v basketbalu a volejbalu).

Dlouholetou podporu sportu zajišťuje 
Orel jednota Šlapanice s nabídkou zejmé-
na fl orbalu a stolního tenisu. Svou činnost 
provozuje převážně v  budově orlovny na 
Masarykově náměstí, ve které si v určený 
čas může zahrát i veřejnost.

Nesmíme zapomenout na objekt Raketa 
o.s. s  třemi antukovými dvorci na tenis, 
v  zimě zakrytými přetlakovou halou. Bo-
hužel Tenisový klub Šlapanice je letos po-
prvé v historii bez závodních družstev.

Z  nových možností na závodní úrovni se 
nabízí klub ATK Šlapanice s  možností 
zapojit se do soutěží v  atletice a  triatlo-
nu. A co třeba headis – nový sport u pin-
gpongového stolu, jehož příznivci trénují 
v  malé tělocvičně školy a  s  úspěchem se 
účastní různých soutěží.

Pokud nechceme sportovat závodně, mů-
žeme těchto sportovišť využít rekreačně. 
Rekreačně lze využívat například hřiště na 
faře, posilovnu v hale na ulici Smetanova, 
aerobik v sokolovně a další.

Pokud jde o  volně přístupná prostranství 
určená pro sportování, už to tak slavné 
není. Protože těchto míst ubylo – staré so-
kolské hřiště patří fotbalistům, park je vy-
asfaltován, hřiště na bývalém koupališti je 
pryč. V letošním létě bude k dispozici nově 
vybudovaný areál základní školy a  cílem 
města je vybudovat hřiště na ulici Jirás-
kova. Tato sportoviště by měla být volně 
k dispozici veřejnosti. A to je dobrá zprá-
va. Když jsme u základní školy, v otevírací 
časy lze navštívit bazén. Využíváno je také 
basketbalové hřiště v areálu horního sídli-
ště Brněnská.

Úkol nejen pro město, ale i pro naši komisi 
je zlepšit možnosti sportování pro nejširší 
masy, a to nezávisle třeba na počasí nebo 
na čase.

V současné době moderní běhání a cyklisti-
ku je možné provozovat i v okolí Šlapanic, 
i když bychom si představovali více cyklos-
tezek k tomu určených. Například na Slati-
nu s napojením na síť stezek u OC Olympia 
nebo třeba na Bedřichovice a dál na Líšeň.

Dosud jsem měl na mysli hlavně sportová-
ní, ale volný čas se dá trávit i s dětmi na dět-
ských hřištích. Velice pěkné hřiště je v měst-
ském parku, v  novém i  starém sídlišti, na 
Švehlově ulici atd. Určitě by se jejich kvalita 
dala zlepšit, město na toto jistě myslí. Záro-
veň bychom chtěli těchto prostor využít i pro 
starší obyvatele, a to třeba zabudováním po-
silovacích prvků pro dospělé. A příležitostí 
je ve Šlapanicích ještě víc. Nastínili jsme jen 
část možností, jak využít volný čas. Určitě je 
dobré sledovat webové stránky města, kde 
lze najít kontaktní údaje na kluby.

Jsou zde nejen sportovní kluby, ve Šlapa-
nicích lze najít kynologický klub s  množ-
stvím akcí pro pejskaře, ale i pro děti. Klub 
pravidelně pořádá vycházky, dětské dny, 
dogtrekking a podobně.

V  samostatném sloupci vedle článku pak 
uvádím seznam sportovišť a hřišť.

za Komisi pro výchovu, vzdělání, sport 
a využívání volného času dětí a mládeže 

Michael Sova

Možnost využití sportovních 
a volnočasových prostranství
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Na volejbalové boje se podíváme zase až 
na podzim. Doposud nejúspěšnější sezó-
na oddílu je za námi. Byla výjimečná tím, 
že tři týmy současně hrály ligové soutěže 
– muži A a ženy A 2. ligu, junioři 1. ligu. 
V případě mužů (2. místo) i žen (4. místo) 
šlo o nejlepší dosažené umístění v historii 
klubu. Bez nadsázky lze napsat, že muž-
ský tým (hraje jen s vlastními borci) patří 
do TOP 30 v republice a šlapanický oddíl 
je po Volejbalu Brno, resp. KP Brno, nej-
silnějším oddílem v Jihomoravském kraji.

Junioři vstoupili do soutěže jako jedni 
z  nejmladších, bez ambicí na vítězství, 
a  přesto překvapili a  v  celkovém pořadí 
nechali dva soupeře za sebou.

Obdobně mladé juniorky – nováček v této 
kategorii – vstoupily famózně do krajské-
ho přeboru. Po chvíli rozkoukávání po-
stoupily do fi nálové skupiny šesti týmů, 
kde dokonce dosáhly na bronz.

Připočteme-li další fungující družstva 
minižaček, minižáků, žáků, mužů B a žen 
B v  krajských přeborech, je to pořádná 
porce pro trenéry a  další činovníky od-
dílu, kteří ve svém volném čase nezištně 
obětují stovky hodin. Odměna jim při-
chází v  radosti z  úspěchů a  prostřednic-
tvím zápalu hráčů.

Oddíl hledá sponzory (z místních podni-
katelů má podporu od Vatex EU), kteří by 
pomohli vymazat defi cit z jeho široké čin-
nosti. Ten existuje, přestože aktivní hráči 

odevzdávají nemalé oddílové příspěvky 
a klub využívá veškeré příležitosti k čer-
pání fi nančních dotací!

Zdeněk Kadlc

Otázky pro…

Úspěšný volejbal

Je podle Vás ve Šlapanicích 
dostatek možností pro sportovní 
a volnočasové vyžití?
Podle mého názoru je míst pro sportování 
a trávení volného času dostatek. Z pohle-
du učitele a tělocvikáře vidím problém spí-
še v motivaci lidí. Když někdo chce aktivně 
žít, tak si místo najde.

Organizací a spolků, a tím i organizované-
ho sportu je tu zřejmě dost.

Samozřejmě pro některé specifi cké aktivi-
ty je třeba zajet do blízkého Brna. Namát-
kou vyjmenuji úpolové sporty, více taneč-
ních odvětví atd.

Když ještě započítáme budoucí hřiště na 
Jiráskově, Brněnských polích a případně, 
pokud se povede projekt na rekonstrukci 
sokolovny a orlovny, bude množství ploch 
pro sport a volný čas ideální.

Chybí Vám zde něco v tomhle 
směru?
Samozřejmě bychom obsadili i třeba větší 
multifunkční halu na fl orbal, basketbal, 
badminton, volejbal, futsal s horolezeckou 
stěnou atd. Ale to už je spíše úvaha do bu-

doucnosti a záleží na fi nančních prostřed-
cích nejen na stavbu, ale i údržbu.

Z  mého pohledu nejsou pokryty potřeby 
hlavně starších dětí a dospělých. Součas-
ná kapacita neodpovídá poptávce. Myslím 
teď spíše soukromé hodiny různých spor-
tovních her.

Co určitě chybí, jsou cyklostezky, které by 
přímo navázaly na stezky v  Mariánském 
údolí směr Moravský kras, a také ty, kte-
ré by navázaly na stezku v  Sokolnicích, 
která vede na „jižní Moravu“. Myslím, že 
občané by uvítali i cyklostezku do Slatiny, 
a mohli by tak jezdit na kole i do práce.

Jakým způsobem se komise snaží 
zlepšovat sportovní a volnočasové 
prostředí ve Šlapanicích?
Komise funguje jako poradní orgán rady 
města. V  podstatě probíráme to, co by 
město mohlo v  naší oblasti vylepšit či 
změnit. Také zpracováváme návrhy a do-
tazy občanů. Tímto občany vyzývám, aby 
se nebáli a klidně nás kontaktovali. Mimo 
jiné se zapojujeme třeba do úklidu města.

V současnosti je u dětí problém 
v nedostatku pohybu, má město 

možnosti, jak děti přimět k většímu 
pohybu?
Opět spíše z učitelského a tělocvikářského 
hlediska: děti budou sportovat (rekreačně, 
amatérsky nebo profesionálně), pokud je 
k tomu budou vést jejich rodiče.

Samozřejmě i  škola (zřizovaná naším 
městem) tvoří nedílnou součást výchovy. 
Konkrétně tělesné výchovy, výchovy ke 
zdraví a i sociální výchovy, která se spor-
tem a  trávením volného času přímo sou-
visí. Naše ZŠ má velmi kvalitní prostory 
a sportoviště.

Na závěr bych občany ráda pozvala nejen 
na šlapanická sportoviště, ale i  do šlapa-
nické přírody a okolí, kde můžou kvalitně 
trávit svůj volný čas.

Kateřina Migdauová, předsedkyně komise 
pro výchovu, vzdělání, sport a využívání 

volného času dětí a mládeže

ANKETA
Využíváte volnočasových 

a sportovních prostor 
ve Šlapanicích?
Ano: 74 % / Ne: 26 % 

MUŽI:
Ano: 74 % / Ne: 26 %

ŽENY:
Ano: 74 % / Ne: 26 %
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Vážení občané, příznivci, hráči a partneři, 
přinášíme vám všem aktuální zprávy z ku-
chyně Headisu.

Rok 2016 je vpravdě pro náš krásný sport 
přelomový, vzhledem k množství událostí, 
které se na nás nezadržitelně řítí!

Start byl ostrý a  již v  únoru měla možnost 
rozrůstající se headisová rodina pokřtít nově 
zrekonstruovaný KD Bedřichovice. Hned 
první turnaj ukázal, že kvalita hráčů se posu-
nula o třídu výše a to hlavně díky tomu, že po 
dohodě s ředitelem Základní školy Šlapani-
ce panem Vyhňákem, našel headis ideální 
tréninkové podmínky právě na této škole.

Hned od prvního tréninkového dne se za-
čali headisáci poctivě připravovat. Hodiny 
jsou opravdu velmi hojně navštěvované 
a příprava intenzivní.

Je také o co hrát! Již 16. 4. nás čeká druhý 
turnaj letošní sezóny a hlavně 30. 4. „prv-
ní ofi ciální mistrovství České republiky 
v headisu“!

Mistrovství republiky v  headisu se bude 
konat v brněnské Olympii. Vedení centra 
nám umožnilo využít atraktivní prostory 
také díky tomu, jak se stává headis zajíma-
vým nejen u nás, ale po celém světě.

Mistrovství ČR bude zároveň kvalifi kač-
ním turnajem pro Mistrovství Evropy, 
které se uskuteční 28. 5. 2016 opět v ně-
mecké Kostnici a kam postoupí dva nej-
lepší, mistr ČR a druhý ze šampionátu.

Rádi bychom vás všechny pozvali na su-
per sportovní den do Olympie, součástí 
bude také exhibiční vystoupení zakladate-
le headisu Rene Wegnera, který se svými 

kolegy dorazí z Německa na první mistrov-
ství ČR. Moderátorem celého dne bude 
Petr Holík a můžete se těšit na opravdo-
vou show!

Čeká nás také několik televizních vystou-
pení, začínáme s  natáčením pořadu pro 
BTV, informace o  časech vysílání nalez-
nete jako obvykle na webových stránkách 
www.headis.cz a facebooku Headis CZ.

Rozpis tréninkových hodin
pro veřejnost:

pondělí 18.00–20.00

čtvrtek 18.00–20.00

sobota 15.00–18.00

Klíče jsou pro prvního příchozího na re-
cepci bazénu.

Headis

V letošním roce slaví Šlapanický tenis výročí. Je to přesně 70 let, kdy byly v roce 1946 
založeny tenisové kurty v místech, kde se nachází dnes. O tradici tenisu ve Šlapani-
cích svědčí i to, že dnes už na kurtech hraje čtvrtá generace. Příkladem jsou „teni-
sové“ rodiny Novákova nebo Umláškova. Za tu dobu vyrostlo mnoho hráčů, a co je 
důležité, i kvalitních lidí. O toto se snažíme v současné době a je to náš cíl v nejbližší 
budoucnosti.

TKŠ stejně jako i  další sportovní oddíly 
provází změny vyvolané jednak novou le-
gislativou, ale ve značné míře i současným 
životním stylem, který činnost sportovních 
oddílů velice ovlivňuje.

Zásadní změnou v  TKŠ byla v  roce 2015 
volba nového výkonného výboru (dále VV), 
který si pro nejbližší období vytkl tyto cíle:

1.  Od roku 2016 vytvořit takové podmínky 
pro členy TKŠ, aby se vytvořil prostor pro 
všechny zájemce o hru a nikdo nebyl zvý-
hodňován na úkor ostatních.

2.  V oblasti modernizace a zkvalitnění zá-
zemí pro všechny uživatele tenisového 
areálu pokračovat v krocích, které začal 
minulý VV. V  loňském roce bylo insta-
lováno nové oplocení. V  letošním roce 
máme v  plánu pokračovat v  opravách 
budovy šaten. Z těchto důvodů dělá VV 
kroky k zajištění fi nančních prostředků, 

které nám umožní pokrýt část nákladů 
na modernizaci ze získaných dotací.

3.  Intenzivně se zabývat výchovou nejmlad-
ší generace. Poté, co se rozpadlo A muž-
stvo dospělých a nebyla využita nabídka 
VV přihlásit B mužstvo dospělých, jsme 
se zaměřili na výchovu těch nejmenších. 
Na podzim probíhala tenisová příprav-
ka, které se zúčastnilo 30 dětí. V  zimě 
pak navazovala další přípravka v  hale. 
Zúčastnilo se jí 10 dětí od 6 do 9 roků. 
Na léto 2016 v květnu, červnu, září a říj-
nu připravujeme další ročník tenisové 
přípravky, která obsahuje 35 hracích 
dnů a  bude probíhat 2× týdně. Novin-
kou bude uspořádání dvou turnajů pro 
všechny zájemce z  řad dětí přípravky. 
Zájemci se mohou přihlásit nebo získat 
informace u pana Jiřího Vernera na adre-
se kam.ver@seznam.cz, nebo na telefon-
ním čísle 602 724 217.

4.  Umožnit v co největší míře i všem dal-
ším zájemcům – občanům Šlapanic 
a jejich ratolestem – zahrát si rekreačně 
v tenisovém areálu TKŠ. Budou připra-
veni trenéři, kteří zájemcům pomohou 
jak radou, tak i  jako sparingpartneři. 
Informace o možnosti hraní v průběhu 
sezony všem ráda poskytne paní Ilona 
Kudová, tel. číslo 723 125 728.

Výkonný výbor TKŠ,
29. 1. 2016

Informace o činnosti 
Tenisového klubu Šlapanice (TKŠ)
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V měsíci únoru proběhly v jednotlivých tří-
dách naší školky Zahrádka „Muzikohrát-
ky“ pod vedením lektorky Kláry Veselé. 
Děti i paní učitelky se tak mohly poprvé se-
tkat s  výchovně-vzdělávacím programem 
muzikoterapie, s účinky léčivé hudby.

Pomocí léčivých nástrojů jsme objevovali 
formou prožitkového učení zvuky kolem 
nás i v nás. Na základě improvizace jsme 
společně tvořili živou léčivou hudbu tady 
a teď. Lektorka ve svém programu použí-
vala nástroje tradiční i netradiční z celého 
světa, vyrobené převážně z  přírodních 
materiálů.

V  úvodu Muzikohrátek jsme si v  krouž-
ku poslali harmonizující nástroj, zvonek 
Koshi, a zaposlouchali se do jeho jemných 
tónů evokujících vodu. V  první pasivní 
a  relaxační části jsme si vyslechli příběh 
„O stvoření světa“ s živou hudbou a zvu-
ky. V druhé aktivní části jsme si mohli vy-
zkoušet hru na jednotlivé hudební nástro-
je za doprovodu bubnování lektorky.

V  rámci muzikoterapie jsme se seznámili 
se zajímavými a  netypickými hudebními 
nástroji, které vydávaly podivuhodné zvu-
ky. Nejvíce děti zaujaly tyto nástroje: bu-
ben djembe, tibetská mísa, kalimba, pulzní 

trubice, přírodní chřestítka a  bouchátka, 
deštné kaktusové hole a  hromový buben. 
Tento hudební nástroj dokáže věrně napo-
dobit zvuk hromů a  bouřky. V  kombinaci 
s deštnou holí může vytvořit opravdový li-
ják. Dětem se také líbil „ocean drum“ – bu-
bínek, který velmi věrohodně evokuje zvuk 
oceánu.

Lektorce se podařilo za pomocí léčivých 
nástrojů vytvořit příjemnou a  uklidňující 
atmosféru v  prostoru třídy. Zvukově bo-
haté hudební nástroje nám všem přinesly 
radost a potěšení ze hry a poslechu.

Šnečci MŠ Zahrádka

Účast žáků ZŠ Šlapanice v krajském kole pěvecké soutěže Karlovarský skřivánek 2016
Ve středu 17. 2. 2016 se na ZŠ Kamín-
ky v  Brně konalo krajské kolo pěvecké 
soutěže Karlovarský skřivánek. Soutěž 
každoročně poskytuje možnost změřit 
síly dětem od 6 do 15 let. Mladí zpěváci 
mohou zpívat bez doprovodu nebo s do-
provodem, vždy však bez mikrofonu. 
Soutěže se zúčastnili i  tři žáci naší školy. 
V  kategorii žáků, kteří nestudují sólový 
zpěv, naši školu reprezentovali Terezie Ho-
ráková z 6. B a Štěpán Hudec z 8. A. V ka-
tegorii muzikál a populární píseň se soutě-
že zúčastnila Ludmila Rousová z 8. B.

Naši žáci si v soutěži vedli opravdu skvěle. 
V kategorii muzikál a populární píseň se 
umístila Ludmila Rousová na druhém 
místě.
V  kategorii žáků, kteří nestudují sólový 
zpěv, obsadil Štěpán Hudec první místo 
a postupuje do celostátního kola.
Výhercům gratulujeme a  Štěpánovi dr-
žíme palce, aby uspěl v celostátním kole 
v Karlových Varech.

Jana Havlíčková

První turnaj ze série headis CZ 2016 přinesl, jak jsme již zmí-
nili, skvělé zápasy a všichni hráči bojovali jako o život. Uvítali 
jsme několik nových tváří a ty se výrazně zapsaly do bojů o nej-
lepší umístění.

K  největšímu překvapení došlo v  turnaji čtyřher, které mají ex-
hibiční charakter a kde se spoluhráči a soupeři losují. Dvojice ve 
složení Duckbetty (Pavel Stejskal, hráč č. 1 žebříčku) a DJ Bohys 
(Luďa Boháček, který absolvoval svůj první turnaj) se probojovala 
až do závěrečného fi nále a pouze tam našla přemožitele. Vítězem 
se stal pár Radim Pustina a Kuba Hájek.

Turnaj v kategorii muži ovládl Duckbetty, když ve fantastickém 
fi nálovém zápase porazil 2:1 na sety Headkillera (Luďa Migdau). 
Bronzovou příčku bral Aleš Tichý.

Za zmínku stojí účast Tableminnie (Martina Ambrožová) v tur-
naji mužů, kdy moc nechybělo, a  ocitla se v  semifi nále!! Díky 
jejím výkonům ji účast na letošním mistrovství světa v dresu ČR 
zcela jistě nemine.

Kategorie žen měla jednoznačnou vítězku, a byla to právě Table-
minnie. Ve fi nále se utkala s  Blackhair (Michala Vymazalová) 
a zvítězila 2:0 na sety. Třetí příčku obsadila Lenka Hlavoňová.

Kompletní žebříček najdete také na webových stránkách headisu 
– www.headis.cz

Termíny nejbližších událostí – 16. 4. 2016 Velikonoční turnaj, 
Tenisová hala ROCI Šlapanice ul. Těsnohlídkova od 12.00 hodin.

30. 4. 2016 Mistrovství republiky v  Headisu, OC Olympie Brno 
od 9.00 hodin 

Aleš Karásek, předseda Headis CZ
Jaroslav Zukal, místopředseda Headis CZ

Headis – pokračování ze str. 15

Muzikohrátky ve školce Zahrádka
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Na naší škole se už stalo tradicí, že v lednu a v únoru vyrážejí děti 
z 1. stupně na odpolední lyžařský kurz do Němčiček. Protože zá-
jem o lyžování stále roste, uspořádali jsme letos dokonce tři lyžař-
ské kurzy, kterých se zúčastnilo téměř 140 dětí od prvňáčků až po 
páťáky. Celý týden chodily děti dopoledne do školy a odpoledne 
trávily na zasněženém svahu v Němčičkách, kde se jim věnovali 
zkušení instruktoři z místní lyžařské školy. 

Přestože spousta dětí stála na lyžích poprvé, během pěti dnů 
se jim podařilo zvládnout základy lyžování natolik, že na konci 
kurzu dokázaly vyjet na vleku a  sjet bez pádu celou sjezdovku. 
Mnohému se naučili i pokročilejší lyžaři, kteří celý týden poctivě 
trénovali a zdokonalovali svou lyžařskou techniku. Vše, co se děti 
naučily, měly možnost předvést poslední den při závodech ve sla-
lomu, na které se přijelo podívat vždy velké množství fanoušků 
z řad rodičů i prarodičů. 

Letošní zima nebyla zatím na sníh příliš bohatá, ale v  Němčič-
kách na sjezdovce ho bylo po celou dobu dostatek a nakonec i to 
počasí nám celkem pěkně vyšlo. 

I  když je odpolední lyžařský kurz pro většinu dětí, hlavně těch 
mladších, dost fyzicky náročný, všechny to skvěle zvládly. A my 
učitelé, kteří jsme děti na kurz každý den doprovázeli, jsme měli 
z jejich pokroků velkou radost. Už se těšíme, že příští rok vyrazíme 
do Němčiček zas.

Kolektiv učitelů 1. stupně

Letošní počasí zimním radovánkám ne-
přálo a  dlouho to vypadalo, že místo vý-
uky lyžování budou naši žáci chodit na 
procházky jarní jesenickou přírodou. Na-
konec se díky úsilí všech účastníků náš 
lyžařský kurz uskutečnil. Zúčastnili se ho 
žáci sedmého ročníku od úplných začá-
tečníků až po zkušené jezdce. Je na mís-
tě všem žákům poděkovat, protože i přes 
nepřízeň počasí se díky své snaze naučili 
mnoho nového. Ti zkušení pronikli do 
tajů carvingu a všichni naši sněhuláci na 
konci kurzu kroužili po svahu ve správ-
ném lyžařském postoji. A to je s ohledem 
na podmínky malý zázrak. Jako vedoucí 
podobných kurzů mám mnohaleté zku-

šenosti a  musím za sebe říct, že tento se 
opravdu povedl. Je důležité na tomto mís-
tě poděkovat všem instruktorům, paní 
učitelce Vilímové a  našemu skvělému 
zdravotníkovi. Myslím, že bez jejich práce 
a péče by organizace takového kurzu ne-
byla možná. Nezbývá než se těšit na pří-
ští rok, kdy se opět (pokud počasí dovolí) 

budou moci žáci sedmých ročníků naučit 
a  zdokonalit v  pohybu na „čerchman-
ských prkýnkách“, ať už na našem lyžáku 
anebo na dalším plánovaném kurzu pro 
pokročilé lyžaře a snowboardisty.
Skol!

Pavel Vyhňák
vedoucí lyžařského kurzu

Účastníci misePlus+
Začátkem února se žáci 3. a 6. ročníku ZŠ 
Šlapanice vydali na misiPlus+. Na rozdíl 
od účastníků jiných misí se nemuseli naši 
žáci balit a  cestovat daleko od domova, 
stačilo se přesunout před budovu ško-
ly. Na parkovišti před školním bazénem 
totiž na dva dny zaparkoval kamion, 
v  němž tým E.ON Energy Truck reali-
zoval zábavný výukový program – pro 
třeťáky s názvem „Efounci“, pro šesťáky 
s názvem „Ekotroni“. Tyto programy jsou 

pro školy zdarma a  snahou organizáto-
rů je žáky zábavnou formou seznámit 
s hlavními tématy jako je elektřina, ener-
gie a  její úspory. Pro třeťáky trvala mise 

v  trucku 45 minut, šesťáci ji absolvovali 
během 2×45 minut, kdy vystřídali truck 
a učebnu fyziky. V rámci programu si žáci 
ověřili své stávající znalosti a dozvěděli se 
řadu dalších informací, které mohou vy-
žít doma i ve škole. Radost dětem udělaly 
jistě i drobné dárečky na závěr v podobě 
plátěné tašky, bloku a propisky. Postřehy 
žáků 6. ročníku si můžete přečíst na webu 
školy, zajímavosti k  tématu energie i  fo-
tografi e z akce samotné najdete na webu 
www.miseplus.cz

Monika Pantělejevová

Lyžařský kurz Němčičky

„Lyžák”
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Velikonoce stále ještě trvají
Vánoce jsou bezesporu svátky krásné 
a  poetické, ale z  hlediska církevního ka-
lendáře jsou zastíněny svátky slavnějšími 
a důležitějšími – a to jsou Velikonoce. 

Velikonoce se vyvinuly z židovského svát-
ku pesach, který se podle židovského ka-
lendáře slaví 14. a 15. dne měsíce nísanu 
(náš březen/duben). 

Jak se vlastně určuje datum Velikonoc? 
Koncil nicejský (r. 325) určil po delším 
sporu datum Velikonoc na neděli po prv-
ním úplňku, který nastane po průchodu 
Slunce jarním bodem. Tak se oddělily od 
židovského kalendáře. Dnes se znovu dis-
kutuje o pevném datu Velikonoc.

Velikonoční obřady jsou krásné a  bohaté. 
Začínají na Květnou neděli svěcením raší-
cích ratolestí a průvodem do kostela. Při mši 
se čtou pašije, stejně jako na Velký pátek. 

Zelený čtvrtek
je charakterizován mší, při které kněz po-
dle Ježíšova vzoru umývá nohy dvanácti 
mužům, aby tak naznačil svoji ochotu ke 
službě. Během mše zvony „odlétají do 
Říma“ – odmlčí se až do obřadů Vzkříše-
ní. Místo zvonění se chodí hrkat. 

Velký pátek
je den přísného půstu – věřící jsou vázá-
ni půstem od masa a dospělí mají k tomu 
navíc půst újmy v  jídle – dosyta se najíst 
jen jednou za den. Je to den solidarity s tr-
pícím Ježíšem. Odpoledne se konají velko-
páteční obřady, jejichž centrem je působi-
vý obřad uctívání kříže. Po obřadech se 
otvírá Boží hrob.

Bílá sobota
je den ticha, den mlčení, den bez obřadů. 
Obřad vzkříšení začíná v  noci žehnáním 
ohně, od kterého se pak rozsvítí velikonoč-
ní svíce – paškál. Ten se průvodem vnáší do 
temného kostela, který se postupně rozzáří 
stovkami svíček. Čtou se starobylá čtení ze 
Starého zákona, která pak vyvrcholí slav-
nostní zprávou o Ježíšově zmrtvýchvstání. 

Velikonoční neděle
je největší svátek v  roce. Tak velký, že se 
jeho slavení natahuje na celý týden, až do 
příští neděle, zvané „Bílá“.
Ale tím slavení Velikonoc nekončí, Veliko-
noce trvají i v následujících týdnech. Podle 
prastarého zvyku si je připomínáme dalších 
padesát dnů, až do neděle „Seslání Ducha 
svatého“, která bude letos 15. května. Další 
neděli se pak slaví slavnost Nejsvětější Troji-
ce (22. 5.) ve čtvrtek po ní je Boží tělo (26. 5.) 
a další týden v pátek 3. 6. slavnost Božského 
srdce Páně a hned v sobotu svátek Neposk-
vrněného srdce Panny Marie. A teprve tím 
končí předlouhá řada pohyblivých svátků 
začínajících Popeleční středou, jejichž da-
tum je určováno velikonoční nedělí.

Jan Nekuda, farář

Kdy budeme Velikonoce slavit v příštích deseti letech?

2017 16. dubna 2021 4. dubna 2025 20. dubna

2018 1. dubna 2022 17. dubna 2026 5. dubna

2019 21. dubna 2023 9. dubna 2027 28. března

2020 12. dubna 2024 31. března

Předškolní vzdělávání zajišťují ve Šla-
panicích dvě mateřské školy o  celkové 
kapacitě 224 dětí, která je každoročně 
na základě výjimky udělené zřizovate-
lem (městem Šlapanice) zvýšena o čtyři 
děti v  MŠ Hvězdička. V  letošním škol-
ním roce obě školky navštěvuje 88 dětí 
předškolního věku, které budou absolvo-
vat zápis do první třídy. Výsledný počet 
uvolněných míst, která budou obsazena 
novými děti na základě přijímacího říze-
ní, bude závislý na počtu odkladů školní 
docházky u předškoláků, o který mohou 
rodiče požádat až do 31. 5. 2016.

Pro přijímací řízení na školní rok 2016/17 
upravily ředitelky mateřských škol po do-
hodě se zřizovatelem kritéria přijímacího 
řízení tak, aby výsledné pořadí dětí respek-
tovalo věk dítěte, místo bydliště, popřípadě 
sourozence navštěvujícího příslušnou ma-
teřskou školu. Protože rodiče mohou podat 
přihlášku dítěte na obě mateřské školy, je 
nově stanovena povinnost oznámit do pěti 
pracovních dnů nástup do konkrétní ško-
ly v  případě přijetí dítěte do obou školek. 
Tímto krokem bude možné co nejrychleji 
nabídnout uvolněné místo dalším dětem. 
Rodiče dětí budou osloveni podle pořadí 
při přijímacím řízení.

Vedení města k rozšíření možností před-
školního vzdělávání připravuje pro školní 
rok 2016/17 otevření tzv. dětské skupiny 
pod názvem „Školička Sokolík“ s  kapa-
citou dvanácti dětí. Služba péče o dítě ve 
Školičce Sokolík spočívá v  poskytování 
pravidelné péče o  dítě od jednoho roku 
věku do zahájení povinné školní docház-
ky a  umožňuje docházku v  rozsahu nej-
méně šesti hodin denně. Tato místa bu-
dou přednostně nabídnuta dětem, které 
jsou ze Šlapanic a Bedřichovic a nebudou 
přijaty do mateřské školy.

Michal Klaška, místostarosta

Poznámka:
Dětská skupina je službou rodinného typu, která má za cíl řešit kritickou situaci chybějících kapacit v mateřských školách. Její 
zřízení není tak fi nančně nákladné a hygienicky náročné jako zřízení klasické mateřské školy.
Zřizovatel dětské skupiny se musí řídit zákonem číslo 247/2014 Sb. a při spuštění provozu musí být dětská skupina zapsána do 
evidence poskytovatelů u Ministerstva práce a sociálních věcí. Školička Sokolík bude koncipována jako předškolní zařízení pro 
děti od tří do šesti let věku.

Eva Merclová

Předškolní vzdělávání



19souvislosti

Kam už nechodíme
Čas od času se mne někdo zeptá, jak to 
dnes vypadá v místě dvou bývalých spla-
vů mezi Ponětovicemi a Kobylnicemi. Do 
této lokality totiž už málokdo zabloudí, 
přístupové cesty byly postupně zaorává-
ny, terén je obtížně schůdný a od podzi-
mu do jara často blátivý. Kromě myslivců 
zásobujících krmelce tam občas zavítám 
asi jen já s foťákem. Jak je všeobecně zná-
mo, krajina se buď překotně a  mnohdy 
zbytečně mění civilizačními zásahy, nebo 
je ponechána sama sobě, což se vztahuje 
i  na tento zpustlý remízek. Dávno zmi-
zelo zurčení a šplouchání v kaskádovém 
korytu, jež bývalo svědkem dostavení-
ček i  stanování. (Jeho fotka s  děvčaty 
sedícími na betonovém hrazení už ve 
Zpravodaji byla.) Dnes na tomto místě 

vidíme haldu zeminy, náznak cihlové 
zídky a buřeň sahající mnohdy až k pasu. 
Pro člověka pohled nevábný, ale přírodě 
samotné to „nevadí“. Nečekaně i  zde 
vykouzlí krásu upoutávající zrak – viz 
snímek dřevokazných hub z října 2015. 
Též zmizela vrba se spirálovitě točeným 

kmenem a  tzv. „špice“ s  ladně vysáze-
nými vrbami je k  nepoznání. (Obě fot-
ky byly loni vystaveny v muzeu.) Přesto 
očistnou lázeň mysli kupodivu poskytne 
i  stojatá voda ve starém korytu (záběr 
z loňského dubna). Na okolních lukách 
občas postávají volavky; za silných ve-
der, kdy jiní ptáci umlkají, zaslechnu 
fl étnový trylek žlutočerné žluvy, někdy 
varovný pokřik sojky. Možno spatřit rej-
dění brhlíků po kmenech stromů, vypla-
šit bažanty, kteří tu ve značném množ-
ství nocují, objeví se tu drozd zpěvný 
a  někdy jeho větší bratr drozd brávník, 
zajíci a srnčí družinky.

Co tam bude za dvacet a více let? Kdo ví…

Text a foto Petr Bílek

Zažili jste loni na podzim dopravní 
zácpy na silnicích? Asi se shodneme, 
že ty okolo Brna byly extrémní, do-
pravní zdržení a  „kultura cestování“ 
neúnosné. Když se situace nelepšila, 
svolal jsem v  Brně na konci listopa-
du jednání zodpovědných krajských 
manažerů Ředitelství silnic a  dálnic, 
Správy a údržby Jihomoravského kra-
je, Správy železniční a dopravní cesty, 

Kordisu, odboru dopravy Jihomoravského krajského úřadu a Ma-
gistrátu města Brna, Dopravního podniku města Brna a Krajské-
ho ředitelství Policie ČR. Na tomto setkání jsem vysvětlil, že jako 
další občané ani já nechci „stárnout v dopravních zácpách“. Cí-
lem setkání bylo přijít na příčinu této naprosto zoufalé dopravní 
situace a na řešení, jak ji neopakovat. Už z prvního příspěvku plk. 
Tržila, krajského ředitele Policie ČR, bylo zřejmé, že důvodem 
byla nedostatečná koordinace oprav silnic, dálnice D1 a železnic 
a slabá komunikace mezi úřady, jednotlivými správci, investory 
a zhotoviteli.

O extrémních dopravních zácpách na Brněnsku a co s tím

Dovolte mi poděkovat všem lidem, kteří přispěli do sbírky ošacení, kterou jsme pořádali 
na konci loňského roku. Všechny věci byly vytříděny a rozděleny podle velikostí. Násled-
ně jsme vše svezli společně se sbírkami z Velatic a Újezdu u Brna do meziskladu v Brně.

Od začátku prosince byly pytle s ošacení odváženy do cílové obce Hrušovo na Zakarpat-
ské Ukrajině.

Otec Petra, představený kláštera Archanděla Michaila, nám vzápětí poslal děkovný 
dopis. Jménem svým i všech potřebných, kterým ošacení pomohlo, děkuje a žehná za 
dobrý skutek.

V  naší pomoci budeme i  nadále pokračovat a  další projekt sbírky vyhlásíme v  brzké 
době. Naším cílem bude také projednat konkrétní činnosti pro potřebné, které bychom 
mohli podpořit i fi nančně.

Zdeněk Novák, garant sbírky
otec Jan Nekuda 

Poděkování všem lidem dobré vůle.
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Svaz tělesně postižených v ČR z.s., místní 
organizace Šlapanice (MO) pokračovala 
i v loňském roce v činnosti, jejímž cílem je 
hájit zájmy a potřeby tělesně postižených 
občanů ze Šlapanic a  okolních obcí. MO 
má v  současné době 88 členů, průměrný 
věk našich členů je 73 let.

K  významným aktivitám přizpůsobeným 
věkovým a  zdravotním omezením účast-
níků se řadí například rekondiční pobyty, 
ať už jsou to osvědčené rekondice s léčeb-
nými procedurami v  Luhačovicích nebo 
v loňském roce nově pobyty na Jeleňovské 
u Valašských Klobouk. 

Organizačně nejnáročnější akcí byl jako 
obvykle tradiční červnový zájezd, který 
bylo možné uskutečnit i  díky fi nančnímu 
příspěvku MěÚ Šlapanice a MěÚ Kobylni-
ce. Vyrazili jsme do poměrně blízkého oko-
lí – navštívili jsme Náměšť nad Oslavou, 
kde jsme si po krátké zastávce u známého 
barokního mostu poněkud neplánovaně 

otestovali svou fyzickou kondici pěším 
výstupem k  zámku, kde jsme pak strávili 
příjemný čas prohlídkou interiérů a přileh-
lých zahrad. A protože „…Vaše podlomené 
zdraví pivo upevní a  spraví…“, naší další 
zastávkou byl pivovar v  Dalešicích zná-
mý nejen svým muzeem pivovarnictví, ale 
hlavně jako kulisa fi lmu Postřižiny. Kromě 
historického zařízení pivovaru jsme tedy 
mohli – vedle bližšího studia čepovaného 
májového ležáku – shlédnout i místa, kde 
se fi lmová paní správcová koupala v pivu či 
obdržela pikantní výprask od svého man-
žela. Výlet jsme pak zakončili na pohádko-
vém zámku v Jaroměřicích nad Rokytnou.

Vítanou novinkou byly v  druhé polovině 
loňského roku pravidelné hodiny plavá-
ní, kdy nám fi nanční dotace Ministerstva 
zdravotnictví umožnila pronajmout si je-
denkrát týdně bazén šlapanické ZŠ a užít 
si tak relaxaci, aniž by nás omezovali méně 
ohleduplní plavci či skotačící mládež.

Díky okresnímu výboru STP se mohli 
zájemci z  řad naší MO účastnit několika 
setkání zaměřených na různé aktivizač-
ní služby, ať už se jednalo o  ruční práce 
a  tvůrčí činnosti přímo ve šlapanickém 
Klubu důchodců nebo např. vyhlídkové 
jízdy Brnem. Loni na jaře jsme dostali od 
OV STP dále nabídku návštěvy vybraných 
divadelních představení. Nabídli nám však 
poněkud nešťastně pouze sedadla na gale-
riích, a proto naši členové projevili o tento 
kulturně-sportovní zážitek, spojený s nut-
ností zdolávání nekonečných schodišť, mi-
nimální zájem.

S mnohem větším úspěchem se setkal au-
tobusový zájezd do Prahy, pořádaný praž-
ským občanským sdružením Život 90, 
kde jsme se zúčastnili „Vánoční projížďky 
Prahou“. Možnosti navštívit méně známé 
nebo jindy nepřístupné pražské památky 
v  atmosféře adventu využila řada našich 
členů a předvánoční akce se setkala s vel-
mi kladným ohlasem. 

V  loňském roce došlo k  významné změ-
ně týkající se naší místní organizace. MO 
STP byla v  důsledku požadavku zákona 
transformována na „zapsaný spolek“, což 
se však na činnosti MO nijak neprojeví, 
a organizace bude dále zajišťovat informa-
ce, poradenství, případně pomoc pro naše 
členy a také pro ně organizovat různé zají-
mavé činnosti. 

Všem členům STP přeji zdraví a  elán do 
dalších let a  těším se na další společné 
akce. 

Pavel Mikuška, místopředseda
MO Šlapanice, STP v ČR z.s. 

ve Šlapanicích v roce 2015
Činnost tělesně postižených 

Výsledek jednání? Jednoduše se v jednom čase setkala řada oprav 
a  rekonstrukcí silnic, dálnice D1 a železnic, byl nedostatek sta-
vebních fi rem a ty zase neměly dost pracovníků. Některé silnice 
měly být opraveny a  posloužit jako objízdné trasy, jenže jejich 
opravy se protáhly, takže jako objížďky neposloužily včas. Sou-
časně byly ale jiné silnice uzavřeny a opravovány podle smluv.

Aby se situace neopakovala, trval jsem na důsledné koordinaci 
oprav hned počátkem letošního roku: stanovení objížděk, jak ze 
strany odborů dopravy Jihomoravského krajského úřadu, tak 

i Magistrátu města Brna a současně dodržování termínů oprav. 
Požádal jsem, abych byl jejich koordinačním poradám osobně 
přítomen. Celou záležitost jsem těsně před Vánoci také konzulto-
val s ministrem dopravy a jeho náměstky.

Koordinace oprav silnic a dálnic bude nadále předmětem jedná-
ní podvýboru pro dopravu v  Poslanecké sněmovně. Cílem není 
někoho dehonestovat, ale zajistit, aby se dopravní zácpy z podzi-
mu loňského roku neopakovaly a všechny plánované opravy a re-
konstrukce proběhly podle plánu a smluv. Jsou tisíce krásnějších 
míst, kde bych chtěl trávit čas. V koloně určitě ne.

Jaroslav Klaška, poslanec,
místopředseda Podvýboru pro dopravu Poslanecké sněmovny

pokračování ze str. 19
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Plán činnosti pro rok 2016
ZO ČZS ve Šlapanicích se bude v  letošním roce zaměřovat zejmé-
na na doplnění odborných znalostí formou přednášek na členských 
schůzích, organizováním odborných zájezdů a  přípravou výstav 
květin (kaktusů, bonsají, chryzantém), ovoce a zeleniny z našich za-
hrad a domovů. 

Na přednáškách, zájezdech i výstavách je možné získat mnoho odbor-
ných informací a vyměnit si pěstitelské znalosti a zkušenosti.

Ostatní kulturní akce 
ZO ČZS každoročně pořádá tradiční Vě-
neček. V  letošním roce se Věneček usku-
tečnil 16. 1. 2016.

Děkujeme všem účastníkům za podpo-
ru a za příspěvky do tomboly. Těšíme se 
na setkání s vámi na dalším plánovaném 
Věnečku dne 14. 1. 2017.

Dle požadavku Městského úřadu a Územ-
ní rady ČZS Brno venkov a Muzea Šlapa-
nice budeme spolupracovat dle možností 
při organizaci výstav nebo jiných akcích. 

Různé
ZO pořádá pravidelné měsíční členské 
schůze a  pravidelné měsíční výborové 
schůze v prostorách orlovny a rekapituluje 
svou činnost na výroční členské schůzi.

Pro zájemce bude zajištěna možnost ná-
kupu hnojiva.

Informace o  činnosti naší organizace 
můžete sledovat ve vývěsní skříňce, kte-
rá je umístěna na budově MŠ Hvězdička 
na Masarykově náměstí a také na webo-
vých stránkách na adrese:
www.zahradkari.cz/zo/slapanice.

Budete-li mít zájem, rádi vás přivítáme 
v naší členské základně. Obzvláště nás po-
těší zájem mladší generace.

Marta Fišerová,
za výbor ZO ČZS Šlapanice

ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ…

ODBORNÉ PŘEDNÁŠKY (vždy na členské schůzi v 18 h na orlovně)
7. 3. Zeleninové saláty jednodruhové a směsné Ing. Jiří Procházka

4. 4. Údržba květinového záhonu a výběr vhodných rostlin Ing. Petr Hanzelka Ph.D.

2. 5. Košťálová zelenina Ing. Libor Dokoupil Ph.D.

6. 6. Vybrané netradiční ovocné druhy Ing. Vojtěch Řezníček CSc

1. 8. Rostlinné extrakty v ochraně a výživě rostlin Ing. Jiří Procházka

5. 9. Sběr léčivých rostlin v přírodě, jejich zpracování a využití Anna Vintrlíková

3. 10. Sortiment brambor pro zahrádkáře Miroslav Muška

Přednášky jsou určeny nejen pro členy ZO, ale i pro ostatní zájemce o odborné informace.

ZÁJEZDY – budou uspořádány dva zájezdy s odbornou tématikou:
21. 5. zahradnictví Jalubí, Napajedla, okolí Uherského Hradiště

24. 9. zahradnická výstava Dačice, Česká Kanada, Slavonice, Moravské Bránice

VÝSTAVY
13. 8.–14. 8. 

2016 Letní výstava u příležitosti Šlapanických slavností 

28.10.–30. 10. 
2016 Podzimní výstava Barvy podzimu

Budeme velice rádi, pokud přinesete své výpěstky z vašich zahrad a podělíte se o radost s námi 
a ostatními občany a přáteli zahrádkářů.

ZO ČZS pořádá vždy na počátku roku jako první kulturní akci tradiční „zahrádkářský 
Věneček“. V letošním roce se tato akce konala v sobotu 16. 1. 2016.

Věneček byl uspořádán v  sále sokolovny 
zvané Sokec. Celý večer probíhal ve velice 
dobré atmosféře a velice dobré náladě.

Věneček zahájil předseda organizace 
Ing. Stanislav Merta přivítáním účastníků. 
K  tanci a poslechu nám hrála, jako již pře-
dešlá léta, skupina K+R Křenovice pod ve-
dením šlapanického rodáka pana Vladimíra 
Kokeše. Krásné tóny moravských písní i mo-

derní hudby potěšily všechny věkové katego-
rie. Sál byl dostatečně zaplněn návštěvníky 
z řad členů a našich příznivců. Parket byl až 
do ranních hodin plný tanečních párů, na je-
jichž tvářích zářil úsměv a radost.

Předtančení již tradičně zajistil Národopis-
ný soubor Vrčka. Šest tanečních párů v do-
bových kostýmech předvedlo barokní tanec 
skladatele Georga Friedricha Händla.

Tradiční Věneček
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Z knihovny
Měsíce únor a březen proběhly v Městské 
knihovně Šlapanice ve znamení akcí pro 
děti. Postupně nás navštívily jednotlivé 
třídy MŠ Zahrádka i  MŠ Hvězdička, pro 
které jsme připravili zajímavý program – 
seznámení s  knihovnou, čtení, malování 
a  hádanky. Ze dne 18. na 19. března se 
uskutečnila Noc s Andersenem, která byla 
pro děti neobvyklým zážitkem – nocová-
ní v  knihovně. Skupina dětí ze 3. tříd ZŠ 
Šlapanice se v  pátek od 18.00 hod. vrhla 
do nejrůznějších soutěží a  her, které byly 
zkomponovány do uceleného pásma a pro-
věřily jejich znalosti a dovednosti. Součás-
tí programu byla též naučná stezka, hle-
dání pokladu a aktivní spolupráce dětí na 
řešení všech úkolů. Kolem půlnoci jsme už 
byli všichni (i my organizátoři) pod tíhou 
zážitků a dojmů notně znaveni a tak jsme 
ulehli do připravených spacích pytlů a od-
dali se sladkému odpočinku. Ráno přivíta-
lo děti ještě sice trochu unavené, ale spo-

kojené po předchozím večeru. Po malém 
občerstvení se postupně všechny rozešly 
v doprovodu rodičů do svých domovů. 

Ve dnech 23. a  31. března proběhlo v  dět-
ském oddělení pasování prvňáčků na čte-
náře. Akce se uskutečnila za účasti pana 
místostarosty Mgr. Michala Klašky, který 
postupně děti, které předvedly první čte-
nářské pokroky, symbolicky (dřevěnou 
replikou meče) „pasoval“ na čtenáře. Žáci 
dostali diplomy a  ti, kteří byli v  knihovně 
poprvé, také dobrovolné přihlášky (pro ro-
diče) k  registraci do dětského oddělení na 
rok zdarma. (Fotografi e a více podrobností 
z průběhu obou událostí můžete shlédnout 
také na knihovním webu, který je součástí 
webových stránek města Šlapanice.)

V  souvislosti s  výše uvedenými akcemi 
bych chtěl poděkovat slečně Denise Walte-
rové, studentce VOŠK, která nám pomoh-
la vytvořit a zorganizovat bohatý program 

těchto akcí a se svými kolegyněmi přispěla 
ke zdařilému provedení.

Z dalších známých termínů dětských akcí 
můžeme zmínit čtvrtek 21. dubna, kdy se 
uskuteční představení Divadla KAPSA 
Andělská Hora – veselá hudební pohádka 
„O Budulínkovi“, a na podzim, ve čtvrtek 
20. října potom Divadlo Andromeda s po-
hádkou „O chytré kmotře lišce“.

Obě představení proběhnou opět v kinosá-
le ZŠ Šlapanice a začátky jsou v 17.00 hod.

A další knižní novinky si můžete samozřej-
mě prohlédnout a  v  případě půjčení rezer-
vovat jako vždy v on-line katalogu knihovny 
– (http://knihovna.slapanice.cz) nebo na 
úvodní obrazovce ve střední části v pravém 
sloupci webových stránek města Šlapanice 
– www.slapanice.cz pod ikonkou „Městská 
knihovna“ (odrážka katalog). 

Těšíme se na Vás, Rostislav Faber, knihovna

Jarní Vážka vám přináší kurzy, na které jste již zvyklí, novinky a ochutnávku toho, na co se s námi můžete těšit. S jarem 
přichází příliv čerstvé energie a i my ve Vážce se jím necháváme unášet a rádi bychom, abyste se k nám připojili. Rádi vás 
přivítáme na aktuálních kurzech a seminářích:

Pondělí –  Podpůrná skupinka pro ma-
minky na mateřské – NOVÉ!

Úterý –  Kurz cvičení rodičů s dětmi 
(dopoledne)

Středa –  Dopolední výtvarka s hernič-
kou – dvouhodinový blok, kde 
si děti pohrají, něco si vyrobí 
a maminky si můžou popovídat

Středa –  Odpolední výtvarný kroužek – 
pro děti od 3 let

Čtvrtek –  Kurz cvičení rodičů s dětmi 
(dopoledne)

Čtvrtek –  Odpolední hlídání – pro děti 
od 18 měsíců – NOVÉ!

Pátek –  Kurz angličtiny pro maminky 
s dětmi – NOVÉ!

Připravujeme:
Pro nastávající maminky chystáme 
v  květnu Cyklus seminářů o  těhoten-
ství, porodu a  šestinedělí – jeho nápl-
ní budou mimo jiné následující témata: 

možnosti péče v těhotenství, těhotenství 
a  sport, role otce u  porodu a  jak si vy-
brat porodnici. 19. 4. 2016 se bude ko-
nat seminář Návrat do zaměstnání po 
rodičovské dovolené, kde se například 
dozvíte, jaká máte práva a  na co máte 
nárok, když se vracíte na pozici, ze které 
jste odcházeli na RD, jaká je situace na 
trhu práce nebo jak napsat životopis tak, 
aby zaujmul.

Aktuality a program můžete sledovat na
www.vazkaslapanice.webnode.cz 
a také na našem facebooku: Vážka 
Šlapanice.

Michaela Strnadová

Co přináší šlapanická Vážka na jaře…

Před půlnocí Věneček zpestřila bohatá tombola. Tah tomboly jako 
každý rok profesionálně komentoval pan Bohumír Hanák, místo-
předseda naší organizace.

Rozcházeli jsme se v ranních hodinách s úsměvem na tváři a la-
hodnými písněmi na rozloučenou.

Těšíme se na setkání s Vámi na dalších kulturních akcích naší or-
ganizace a to: na odborných přednáškách, zájezdech či tradičních 
výstavách.

Marta Fišerová, za výbor ZO ČZS;  foto Josef Pecl 
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Naším městem protéká od severu k  jihu nevelký vodní tok zvaný Říčka. Pramení v  okolí místa s  myslivnou zvaného 
Říčky při silnici ze Křtin přes Bukovinku do Račic. Zprvu malý potůček sbírá cestou další praménky, až se z něj stává 
opravdová Říčka, která již v minulosti poháněla kola vodních mlýnů, turbín a pil. Ve třicátých letech minulého století jich 
bylo od Ochoze po Měnín, kde se vlévá do Litavy, celkem šestnáct. Ač byla Říčka velkým pomocníkem, dovedla také lidem 
škodit. Bývalo to zpravidla za tání sněhu v líšeňských lesích nebo v době jarních bouří. Ze starého, dnes již zasypaného 
koryta, klikatícího se od bývalého Skřepkova mlýna, ulicemi na Poříčí a Riegrovou, kolem staré hasičské zbrojnice, pak za 
orlovnou a souběžně s ulicí Palackého až k bývalému Müllerovu mlýnu, se voda často vylévala z břehů. Voda ale zalévala 
i dolní část ulice Čechovy, Svatojanské náměstí a ulice Lidickou, Dlouhou a Tyršovu.

První písemně zaznamenaná povodeň ve 
Šlapanicích je v roce 1749, kdy „Obeczni 
poczet“ uvádí zničený most. Zřejmě se 
jednalo o  předchůdce dnešního mostu 
na Svatojanském náměstí. Další byla 
v  roce 1879, o  které si zapsal Matouš 
Hanzl z Dlouhé ulice: „1. 6. v neděli velmi 
pršelo tak že takového deště nikdo nepa-
matoval ani té povodně, která za deštěm 
následovala a  která nebyla před tím asi 
55 let, jak staří lidé pravili.“ V roce 1883 
uvádí úřední záznamy, že voda v  Říč-
ce vystoupila o  2,5 m, pobořila mnoho 
stavení a strhla most na Velkém náměstí 
(dnes prostor za orlovnou se zábradlím 
při vstupu do náměstí). Hanzl si opět za-
znamenal: „16. 6. byl veliký déšť ze soboty 
na neděli, voda byla až ke dveřím u dvorku. 
19. 6 v úterý přišel veliký lijavec a pršelo ce-
lou noc tak že se potoky rozvodnili a voda 
až k  nám ke dveřím u  síně, chlívky a  zeď 
zadní stály ve vodě celé dva dny, načež pak 
se nám zeď od chlívku odtrhla, že jsme ji 
museli zrušit. Ten mokrý čas trval celý tý-
den, přičemž byla škoda všude v  okolních 
dědinách. Na vše strany stálo obilí ve vodě 
a všude jen nářek a bědování.“ Další povo-
deň popsal v roce 1888: „15. 8. to bylo ve 
středu, a v noci na to nastala velká bouře 
s větrem, a zase mnoho škody. Pak ve čtvr-
tek odpoledne k páté hodině zase velký vítr 
a  liják s kroupy, přičemž povodeň taková, 
že vzala krávy, když šli ze stáda. Taky na 
Blechálově, teď Bedřechovická ulice, měli 
zle s  vodou a  následovalo ještě i  v  pátek 
zas ráno k  páté vítr, velká voda a  krou-
py. Při těchto bouřkách vše roztlučeno, 
jabliška, (brambory) řepa i  turkyň (ku-
kuřice).“ Velká voda postihla Šlapanice 
i v pondělí 23. 3. 1931. Po prudké oblevě 
a  první jarní průtrži mračen krátce po 
půlnoci voda zatopila domy Na Poříčí, 
Riegrově, Svatojanském náměstí a  dal-

ších níže položených ulicích. Toho dne 
nešli žáci do školy, hladiny začala klesat 
až po poledni, ale trvalo dva dny, než 
opadla zcela. Podle dobových záznamů 
voda s  sebou nesla stromy, trámy, dve-
ře, mostky i kusy nábytku. Zcela zničila 
i  původní Černý splav v  Líchách, který 
byl nahrazen novou betonovou stavbou. 
Pohotoví místní fotografové pan Jánský 
a pan Zástava povodeň zdokumentovali 
na pohlednicích. Škody vyčíslil tehdejší 
starosta Theodor Slouka na 82.000 Kč. 
Další záplavy pak přišly v  letech 1940, 
1953, koncem 60. let a  poslední v  roce 
1970. K té poslední si zapsal Karel Plotě-
ný: „16. 6. byla z průtrže mračen nad Šla-
panicemi, Bedřichovicemi, od Tuřan přes 
Slatinu až k Líšni a Horákovu taková povo-

deň, že ji nikdo nepamatuje. Voda otevřela 
vrata a  tekla do 1/2 metru na dvůr velice 
kalná.“ Proto také došlo k  napřímení 
toku Říčky. Od Skřepkova mlýna přes 
zahrady až k  bývalé hasičské zbrojnici, 
přes křižovatku ulic Riegrovy a  Brněn-
ské, kde je koryto zaklenuto, a dále rovně 
až k točně trolejbusu na Kalvodově ulici. 
Této úpravě, která skončila v roce 1975, 
muselo ustoupit několik budov a zahrad 
a  koryto bylo v  celé délce prohloubeno. 
Říčka sice ztratila na své malebnosti, ale 
lidem v nejníže položených částech měs-
ta ustaly obavy z  jarního tání a přívalo-
vých bouří. Současným korytem teče 
naše Říčka už více než 40 roků.

 Josef Kopecký 

Když Říčka
vystoupila z břehů



24 kalendář akcí

Kalendář akcí | duben–červen
8. 4. Jarní burza  16.00–19.00 základní škola

8. 4. Divadlo – Dívčí válka 19.30 sokolovna

9. 4. Jarní burza  9.00–12.00 základní škola

9. 4. Ukliďme Česko 9.00 městský park

13. 4. Ženou v Indii – život indických žen zblízka a workshop malování henou  17.30 muzeum

13. 4. 10. veřejné zasedání ZM Šlapanice 17.00 kinosál ZŠ

16. 4. Farmářské trhy 8.30 městský park

16. 4. Triatlon mládeže 2. kolo 9.30 ZŠ, bazén a atlet. hřiště

16. 4. Velikonoční turnaj v Headisu 12.00 tenisová hala ROCI

16.4. Divadlo – Dívčí válka 19.30 sokolovna

21. 4. Melodie stále zelené 17.00 sokolovna

21. 4. Divadlo pro děti, pohádka „O Budulínkovi“  17.00 kinosál ZŠ

23. 4. Košt vína v Bedřichovicích 14.00 KD Bedřichovice

23. 4. Divadlo – Dívčí válka 19.30 sokolovna

24. 4. Den osvobození města – položení květin k pomníkům 22. 4. dopoledne MěÚ, parčík Čechova, hřbitov

27. 4. Indií s baťohem na zádech –
lesk a bída druhé nejlidnatější země světa slovem a i obrazem 17.30 muzeum

29. 4. Výstava trofejí 13.00–17.00 KD Bedřichovice

30. 4. Výstava trofejí 9.00–15.00 KD Bedřichovice

30. 4. Pálení čarodějnic 17.00 městský park

2. 5. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

2.-8. 5. Jarní agility Kynologický klub

8. 5. Den matek a den rodin 15.00 městský park

14. 5. Farmářské trhy 8.30 městský park

14. 5. Kuličkiáda 13.00 za tenisovými kurty
na ul. Jana Dvořáka

16. 5. Královničky – obchůzkový tanec 16.00 Masarykovo náměstí

21. 5. Noc šatlavy 19.00 restaurace Radnice

21. 5. Triatlon mládeže 3 kolo 9.30 ZŠ, bazén a atlet. hřiště

28. 5. Přebor ČOS minižáků ve volejbale 9.00 antuk. kurty Tyršova

28. 5. Hody v Bedřichovicích 14.00 náves v Bedřichovicích a KD

28. 5. Hodová zábava 20.00 KD Bedřichovice

29. 5. Dětský den v Hliníku 13.00 cvičiště Kynolog. klubu

29. 5. Pouť a mše svatá v Bedřichovicích 10.30 kaple v Bedřichovicích

29. 5. Župní přebor žáků a kadetek ve volejbale 9.00 antuk. kurty Tyršova

1. 6. Turnaj v přehazované – nábor dětí 1.–3. třída 15.00 antuk. kurty Tyršova

3. 6. Projekt SKLENICE aneb Zavař si své vzpomínky 13.00 muzeum

4. 6. Hasičina nejen dřina 9.00 městský park

6. 6. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

10. 6. Daruj krev se zdravým městem dopoledne Transfuzní stanice Brno

 11. 6. Triatlon mládeže – 4. kolo 9.30 ZŠ, bazén a atlet. hřiště

 12. 6. Po Šlapkách – orientační hra 9.00 městský park

17. 6. Pivní slavnosti 16.00 městský park

18. 6. Letní karneval 16.00 sokolovna – měst. park

18. 6. Šlapanické lámání chleba-turnaj smíšených družstev ve volejbale 9.00 antuk. kurty Tyršova

25. 6. Rosťův country večer 18.00 městský park

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.





6. 2. 2016
Farmářské trhy – Jakub Mikšovský

7. 2. 2016
Masopustní průvod – Josef Kopecký

13. 2. 2016
Městský ples – Jakub Mikšovský

26. 2. 2016 – Vernisáž k výstavě modelů 
mobiliáře – Jakub Mikšovský

24. 2. 2016
Dětský minikarneval – Ivana Hrušková

6. 3. 2016
Zahájení výstavy Indie – Simona Pracná


